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سیاست

خانه در  عبدالله 
مومنی آزاد شد

مثلث گنجی، آشنا و تاج زاده
درباره اختلاف نظری که پیرامون خاطرات سال 

1377 آیت الله هاشمی رفسنجانی رخ داده است

در روزهای اخیر بار دیگر خاطرات آیت الله هاشمی رفسنجانی 
خبرساز شد و یک پاراگراف کوچک از خاطرات ایشان در سال 
۱۳۷۷ موجب بروز چالشــی در فضای مجازی شد. آیت الله 
در روز ۲۲ فروردین ۷۷ در خاطرات خود نوشــته بود:  »آقایان 
]حســام الدین[ آشــنا، ]امیر[ تهرانی و محمــدی از وزارت 
اطلاعات آمدنــد. از کارهای تند وزارت کشــور به خصوص 
آقای ]سیدمصطفی[ تاج زاده، ]معاون سیاسی وزیرکشور[ در 
مورد درگیری های موجود و با قصد تضعیف رهبری و نهادهای 
مربوط بــه رهبری و قوه قضائیه گفتنــد. مذاکره تلفنی آقای 
]عبدالله[ نوری، ]وزیرکشور[ از مكه با فائزه، ]نماینده تهران[ 
در خانه آقای کرباســچی و پیشــنهاد آقای نوری برای تحرك 
بیشتر کارگزاران و گروه های همراه و اینكه پیامی که به اسم وزیر 
کشور پخش شده، مستقیماً توسط آقای تاج زاده تهیه و بدون 
اطلاع وزیرکشــور منتشر شده است«. جناب عبدالله گنجی، 
مدیرمســئول سابق روزنامه جوان و فعلی همشهری، برداشت 
خود را از این بخش از خاطرات این گونه منتشــر کرد: »مرحوم 
هاشــمی ٧٧/١/٢٢ می نویســد، ســه معاون وزیر اطلاعات 
)ازجمله جناب آشنا( آمدند و از توطئه های معاون سیاسی وزیر 
کشور)تاج زاده( علیه رهبری گزارش دادند. این زمانی است که 
جریان ایشان حاکم است و خودش کارگزار ج. ا است و قرار 
اســت مجلس را هم تصاحب کنند، پــس توطئه علیه رهبری 
چرا؟« و جناب حسام الدین آشنا، مدیر وقت وزارت اطلاعات 
نیز برداشت آقای گنجی را تكذیب کرد اما جناب آقای گنجی 
این تكذیب را به اصل متن خاطرات نسبت داده است. در رابطه 

با این چالش اشاره به نكات ذیل ضروری است:
برداشــت جناب گنجی از  خاطــرات، اختلاف قابل  توجهی با متــن دارد و در واقع واژه توطئه از ســوی 1
ایشــان به کار برده شده اســت و در ســخنان مدیران وزارت 
اطلاعــات و روایت آیت الله چنین واژه ای وجود ندارد بنابراین 

تكذیب آقای آشنا در این بخش صحیح به نظر می رسد.
دقیق، به روز و با جزئیات حوادث و جلسات است، 2 مهم ترین ویژگی خاطرات آیت الله هاشمی، روایت 
چه  بسا اگر ایشان مانند دیگر شخصیت ها به جای نگارش 
روزانه خاطرات و انتشــار آن بدون دخل و تصرف براساس 
مسائل و شرایط روز روایت خود را از گذشته منتشر می کرد، 
این خاطرات از ارزش فعلی برخوردار نبود اما ایشان ترجیح 
داد تا افكار عمومی بی پرده به تاریخ انقلاب از دریچه روایت 
ایشان دسترســی داشته باشد و بر این اساس در بسیاری از 
موضوعات حتی با وجود تغییر نظر ایشان به موضوعات و 
اشخاص، متن وفادارانه منتشر می گردید تا مخاطب کاملًا 

در شرایط زمان و موضوع قرار بگیرد.
جنــاب 3 در موضوع این چالش قابل انكار نیست که مواضع  شــامل  وقــت  اطلاعــات  وزارت 
دری نجف آبادی، وزیر وقت اطلاعات و داماد ایشان جناب 
آشــنا و اکثر مدیــران وزارت با عملكرد طیــف تندروی 
اصلاحات فاصله داشته باشد بنابراین گزارش انتقادی آنان 
از عملكرد آقای تاج زاده، صرف نظر اژ صحت وسقم موارد 
اشاره شــده در آن، قابل انكار نیســت و چه  بسا آیت الله 
هاشمی رفســنجانی نیز در مواردی با این رویكرد انتقادی 

همراه بودند.
دفتر نشــر معارف انقلاب به عنوان متولی انتشــار  خاطرات آیت الله هاشمی رفســنجانی از رویكرد 4
انتقــادی بــه خاطــرات اســتقبال کــرده و از برگزاری 
نشســت های علمی با حضور دیدگاه های مختلف در این 
رابطه استقبال می کند و در این موضوع نیز پذیرای نظرات 
طرفین ماجــرا به ویژه جناب آقای تاج زاده که متاســفانه 
اکنون در زندان به سر می برد، می باشد تا تاریخ معاصر ایران 

با جزئیات و دقایق بیشتری منتشر شود.

ذبیح الله مجاهد، سخنگوی رسمی طالبان در گفت وگوی اختصاصی با سازندگی:

5
تماشا

بازنگشتند که  آنهایی 
چالش مخاطب در صداو سیما

8
حافظه

دوی نفس گیر زنان
به بهانه افزایش سهم زنان در دولت

ســه سال از بازگشت طالبان به کابل می گذرد و این جریان 
تلاش دارد در عرصه داخلی و خارجی بر مشــکلات فائق 
آید. یکی از این مشکلات، مساله به رسمیت شناخته شدن 
از سوی جامعه ملل است که البته در این راستا آنها سعی 
کرده اند در این مدت با کشــورهای همسایه و سایر دولت ها 
ارتباطات خــود را نزدیک کند تا در نهایت بتواند علاوه بر 
تقویت روابط سیاســی، مناسبات اقتصادی و تجاری خود 

را هم قوت ببخشد. این در حالی است که مطالبه جهانی 
از مقامات طالبــان در محورهای مختلفی همچنان 

جریان دارد که موضوع زنان، تشــکیل حکومت 
فراگیر، حقوق  بشــر و حتی برخورد با کشــت 

خشخاش و موادمخدر بخشی از آن به حساب 
می آید. از ســوی دیگر، موضوع مهاجران 

این کشور هم مطرح است که بخش عمده 
آنها در کشــورهای همسایه افغانستان 

به خصــوص ایــران حضــور دارند و 
به موازات آن مســاله حقابه، امنیت 

مرزی و مســائل دوجانبــه میان 
کابل و تهران هــم از موضوعات 

دیگر اســت. بر همین اساس و 
برای پاسخ به برخی سوال ها به 
گفت وگو با ذبیح الله مجاهد، 
پرداختیم  طالبان  سخنگوی 
که به شرح زیر از نظر می گذرد:

A ســه ســال از روی کار آمــدن 
طالبان به عنوان حکومت سرپرست 
بسیاری  و  می گذرد  افغانســتان 
از کشــورها همچنــان آن را در 
رســمیت  به  بین المللی  عرصه 
نمی شناسد. چرا با گذشت سه 
ســال همچنان این مشکل به 

قوت خود باقی است؟
این خصوص سه موضوع  در 
نخســت  دارد.  وجــود  مهــم 
اینكه تعامل امــارت اسلامی با 
کشــورهای منطقه و کشورهای 
اسلامی یک نوع رابطه و تعامل 
رسمی به حســاب می آید. دوم 

آنكه، کشــورهایی که در اشغال 
افغانستان مشارکت داشــتند در شرایط کنونی یک 
کینــه جدی پس از بازگشــت امــارت اسلامی به 
دل دارنــد و طبعاً ترمیم این روند نیاز به گذشــت 
زمان دارد. این درحالی اســت که ما در 40 کشور 
خدمات کنســولی داریم و ســفارتخانه هایی هم 
در کابل مشــغول کار خود هســتند. همچنین 

رفت وآمدهایی رســمی وجود دارد و تجادلات 
تجاری و ترانزیت هم در این راســتا جریان 

دارد. موضوع ســوم این اســت کــه برای 
کشورهای غربی هم مشكلی وجود ندارد 
و خواهان تعاملات با آنها هستیم اما آنها 
هنوز روابط خود را با ما جاری نكرده اند 
کــه در نهایــت بــه تصمیم خودشــان 

برمی گردد.
   ادامه در صفحه 2

 در برخی از کشورها مدل 
مواجهه با افغانها غلط است. 

ما خواهان آن هستیم که حقوق 
افغان ها رعایت شود و البته 

که آنها را تشویق می کنیم تا به 
افغانستان بازگردند

 سال گذشته تعداد زیادی از 
افغان ها به کشور بازگشتند و 

ما هم سعی داریم که این روند 
تسهیل شود

 مساله حقابه اصلًا یک 
موضوع جنجالی نیست. در 

سال های گذشته کم آبی وجود 
داشت، اما امسال که بارندگی 

زیادی حاصل شد، حقابه به ایران 
داده شد

 داعش در افغانستان دارای 
پایگاه منسجم نیست و نمی تواند 

عضوگیری کنند. نیروهای 
امنیتی افغانستان هم مدام 

درحال رصد این جریان هستند
 هیچ تهدیدی قرار نیست از 

ناحیه افغانستان به همسایگان و 
کشورهای دیگر بار شود و هنوز 

هم بر این موضوع تاکید داریم

محسن هاشمی رفسنجانی 
رئیس شورای مرکزی

حزب کارگزاران سازندگی ایران
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کانال سازندگی

فضل اللــه مومنی، بــرادر عبداللــه مومنی، فعال 
سیاسی زندانی با تایید خبر آزادی برادرش اظهار کرد: 
»در قانون بــرای اتهام اعلامی علیه عبدالله مومنی ۶ 
ماه تا یک ســال حبس در نظر گرفته شــده اما تاکید 
قانون بر این است که در صورت صدور حكم حداکثر 
حبس برای فرد، دلیل آن باید ذکر شود، شعبه بدوی اما 
این کار را نكرده بود و به دنبال اعاده دادرســی صورت 
گرفته، دیوان عالی کشور اقدام به نقض حكم و ارجاع 
پرونده به شعبه هم عرض کرد«. او تصریح کرد: »این 
شــعبه هم متاســفانه حاضر به تمكیــن از نظر دیوان 
عالی کشــور نشد. به دنبال این موضوع اعاده دادرسی 
دیگری صورت گرفت و این بار پرونده به شــعبه ثالث 
ارجاع شــد. این شعبه با پذیرش نظر دیوان با توجه به 
مدت زمــان حبس عبدالله مومنی، حكــم آزادی او را 
صــادر کرد و پرونده مختومه شــد. به دنبال این حكم 

برادرم امروز از زندان آزاد شد«.
عبداللــه مومنی، فعال سیاســی و حقوق بشــری 
در دورانی کــه جریان اصلاحــات روی بورس بود و 
طرفدارانی داشــت بیش از هر زمانی دیده می شــد و 
فعالیت می کرد اما بعد از ســال ۸۸ نام او روزبه روز در 
لوح فعالان سیاسی کشــور کم رنگ تر می شد و هرچه 
بیشــتر از یاد ها می رفت. او ســال ها خود را متعلق به 
جریان اصلاح طلبی دانســته و بر طبــل رفرم کوبیده 
است اما بالاخره در پاییز ۱40۱ گفت، اصلاح طلبی به 

بن بست رسیده است. 
مومنی از ســال ۱40۱ به بعد فاصله خود با جریان 
اصلاح طلــب دوم خــردادی را افزایــش داد و با این 
حال باز هم در لیست بازداشــتی ها قرار گرفت. او در 
یادداشتی درباره فعالیت های تحكیم وحدت و بن بست 
اصلاحــات نوشــته بــود: »امــروز اصلاح طلبی دوم 
خردادی پــس از ربع قرن به پایان خود سلام کرده و به 
بن بست رسیده است اما واکاوی دقیق روند تجربه های 
این ربع قرن و بازخوانی انتقادی آن، جز حسرت و آه، 
می تواند نقشه  راهی برای گشودن راه دموکراسی خواهی 

نیز بیافریند«.
مهم تریــن دوران فعالیت سیاســی عبدالله مومنی 
حضــورش به عنوان فعال دانشــجویی در تشــكیلات 
تحكیم وحــدت و ریاســت دفتر تحكیــم وحدت و 
سخنگویی ادوار تحكیم وحدت بوده است. او بارها به 
خاطر فعالیت های سیاسی اش به تحمل زندان محكوم 
شد. آخرین بازداشت عبدالله مومنی، هفتم اردیبهشت 
ماه ۱40۲ اتفــاق افتاد. بعد از فعالیت های او در امتداد 
جنبش سبز و 5 ســالی که به زندان محكوم شده بود، 
ســال گذشــته نخســتین بار بود که مجدداً بازداشت 
می شود و هنوز از دلایل بازداشت او اطلاعی در دست 
نیست. هرچند بالاخره پس از حدود یک سال، دیروز 
از زندان آزاد شــد. مومنی یكی از اعضای ستاد کروبی 
و از حامیان او در انتخابات سال ۸۸ بود. این مهم ترین 
فعالیت ســتادی و انتخاباتی اســت که او در کارنامه 
خــود ثبت کرده. او انتخاب کروبــی را برابر با انتخاب 
دموکراســی و حقوق بشــر می دانســت. این فعالیت 
ستادی برای او بسیار گران تمام شد و به ۶ سال حبس 
محكوم که با وجــود ۲۳ ماه حكم تعلیقی قبلی، حكم 
بیش از ۷ سال شد که 5 سال از آن اجرایی بود و در تمام 
این 5 سال تنها یک  بار به مرخصی آمد و چهار سال از 

آن را بدون هیچ گونه مرخصی در زندان به سر برد.
او سال ۸۲ هم بازداشت شــد و به گزارش رویداد 
۲4 متاثــر از نگاه چپ حاکم بر دانشــگاه در اعتراض 
بــه خصوصی ســازی در دانشــگاه ها بــود. خیلی از 
دانشجویان توان پرداخت شــهریه ها را نداشتند و این 
علتی بود که آن زمان دانشــجویان بــه اعتراض روی 
آورده بودند.  مومنی پس از آزادی موقت از بازداشــت 
سال ۸۲ از اعمال خشونت و شكنجه در ایام بازداشتش 

گفته بود.

گروه سیاســی: آیین تكریم محمدمهدی اســماعیلی، وزیر فرهنگ 
و ارشــاد دولت سیزدهم و معارفه ســیدعباس صالحی، وزیر دولت 
چهاردهم روز گذشته در تالار وحدت برگزار شد. در این مراسم علاوه 
بر محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور، احمد مسجدجامعی، 
محمدحســین صفارهرندی، سیدمحمد حسینی، علی جنتی وزرای 
اسبق فرهنگ و ارشاد اسلامی، سیدرضا صالحی امیری، وزیر میراث 
فرهنگی و گردشــگری، بیژن نوباوه نماینده مردم تهران در مجلس و 

جمعی از اصحاب فرهنگ، هنر و رسانه نیز حضور داشتند.
همچنین ســیدمصطفی محقق داماد، ســیدمصطفی میرســلیم، 
سیدمحمود اسلامی معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت فرهنگ، 
ســیدمحمد هاشمی جانشین وزیر فرهنگ، یاســر احمدوند معاون 
امور فرهنگــی وزارت فرهنگ، محمودســالاری معاون امور هنری 
وزارت فرهنگ، محمد خزاعی رئیس ســازمان ســینمایی، مهدی 
رمضانی دبیرکل نهاد کتابخانه های عمومی کشور، امیرحسین سمیعی 
مدیرکل دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، علی نادری 
مدیرعامــل خبرگزاری جمهــوری اسلامی، شــبیر فیروزیان معاون 
قرآن و عترت وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی، سیدمجید پوراحمدی 
مدیرعامل صنــدوق اعتباری هنــر، حجت الاسلام کمــال خداداد 
رئیس ســتاد هماهنگی کانون های فرهنگی و هنری مساجد کشور، 
حجت الاسلام والمسلمین مصطفی رستمی رئیس نهاد نمایندگی مقام 
معظم رهبری در دانشگاه ها، امیر تاجیک خواننده، داریوش ارجمند، 
رضا  بنفشه خواه، جهانگیر الماسی، ایرج راد، علی نصیریان، هوشنگ 
توکلی و جمعی از هنرمندان و اهالی رســانه نیز از دیگر حاضران این 

مراسم بودند.

 Wاینترنت یک اتوبان است کسی به خاطر تخلف، راه را نمی بندد
محمدرضا عارف، معاون اول رئیس جمهور در این مراسم معارفه، 
ســخنرانی و بر تقویت همبســتگی ملی و ارتقای هویت ملی تاکید 
کرد. وی با بیان اینكه در این چند دهه الگوسوزی کرده ایم الان جوان 
ما یا احســاس بی هویتی می کند یا هویت خــود را در جای دیگری 
جســت وجو می کند، افزود: جنگ روانی و تهاجم روانی یک مساله 
حدی برای ماست، برای مبارزه با آنچه کرده ایم، اینترنت یک اتوبان و 
راه اســت، کسی راه را نمی بندد، شما محتوای خوب در آن بگذارید، 
ممكن اســت در اتوبان خودروی حامل محموله غیرقانونی هم تردد 
کند اما راه را که نباید بست، چه قدر مرجعیت علمی و فرهنگی فضای 

مجازی متوجه کشور ماست؟
به گفتــه عارف، ارباب رجوع وزرات ارشــاد نخبگان، هنرمندان 
و اهــل فرهنگ الگویی برای جامعه به خصوص جوانان هســتند و 
ارباب رجوع این بخش همواره جایگاه برجسته ای دارند. عارف با بیان 
اینكــه انقلاب ما فرهنگی بود که رهبر آن مرجع گرانقدر شــیعه بود، 
پشــتیبانی مردم را داشت و امروز در آستانه دهه پنجم انقلاب هستیم، 
تصریح کرد: جهت گیری سند چشــم انداز و دستیابی به رتبه اول در 
همه بخش ها، الهام بخش در منطقه بوده و قرار بود براساس این سند 
که پشــتوانه آن رهبر انقلاب بود، در ســال آینده تحقق یابد اما چقدر 

توانستیم در بخش نرم افزاری در مسیر این سند حرکت کنیم ؟
وی گفت: آســیب های فرهنگی و اجتماعی که امروز به آن مبتلا 
هستیم، نشــان می دهد که با اهداف این سند فاصله زیادی داریم، ما 
از ارزش ها و ارکان ها فاصله گرفته ایم؟ کجا به جای سیاست جذب، 
سیاســت دفع را در پیش گرفته ایم؟ چرا فردی یا گروهی خود را حق 
می داند و دیگران را باطل؟ باید چرایی آن بررسی شود که چرا جوانان 
ما از آرمان ها فاصله گرفته ایم؟ بیایید فرزندان خودمان را بررسی کنیم 
و وفاداری آنها به انقلاب را با نسل اول انقلاب مقایسه کنیم چه کردیم 
که نتوانستیم از ظرفیتی که در سال 5۷ در مقابل دنیا با اسلحه فرهنگ 

ایستادیم، فاصله بگیریم ؟
آن طور که معاون اول رئیس جمهور می گوید: برنامه هفتم دو بخش 
دارد، یكی بخش نرم افزاری است که احكام خوبی دارد و پول زیادی 
نیاز ندارد بلكه باید با تغییر روش ها، آسیب های فرهنگی و اجتماعی 
را اصلاح کنیم در برنامه، منابع مورد نیاز پیش بینی نشــده و به دولت 

موکول شــده تا آن را تامین کند. پیش بینی شده که برای منابع بخش 
سخت افزاری برنامه هفتم ۲50 میلیارد یورو لازم باشد.

وی افزود: باور ما بر این اســت که دسترســی به شــاخص های 
کمی در برنامه هفتم، یک ضرورت انكارناپذیر اســت اما با رشــد ۸ 
درصدی اقتصاد چقدر فاصله داریم؟ ۲.۸ درصد از منابع برنامه هفتم 
به بهره وری اختصاص داده شده که یعنی فرهنگ، یعنی شماها؛ برای 
برنامه هفتم چند محور که وزیر ارشــاد و همكارانش درحال تدوین 

آیین نامه های آن است را تیتروار می خوانم.
وی در ادامــه گفت: تلاش برای تحكیم ســبک زندگی که وظیفه 
وزارت ارشــاد اســت ما این وزارت را نهاد حاکمیتــی می دانیم، نه 
اجرایی، باید همه دست اندرکاران فرهنگی کشور، محوریت ارشاد را 
بپذیرند و ما این رویكرد را در پیش داریم. معاون اول رئیس جمهور به 
ترویج اخلاق اسلامی متناســب با اقشار مختلف جامعه به خصوص 
نوجوانــان و جوانان تاکید کرد و افــزود: امروز اولویت ما باید نجات 
جوانان باشد، گرفتاری این قشــر از بزرگسالان و میان سالان بیشتر 
است. محرمانه نگه داشتن شاخص ها، راه حل مشكلات نیست. در 
شــعار می گوییم مردم محرم هســتند اما باید در عمل هم ثابت شود. 
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینكه ما باید به گردش آزاد اطلاعات 
اعتقاد داشته باشیم، تاکید کرد: نباید به این خاطر که این مساله ما را 

مورد نقد قرار می دهد از گردش آزاد اطلاعات جلوگیری کنیم.
 W نقش ایرانیان خارج از کشور را نباید نادیده بگیریم

ســیدعباس صالحی، وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی هم در این 
آیین با اشــاره به نگاه علمی و فرهنگی محمدرضا عارف گفت: این 
چشــم انداز امیدی برای آینده فرهنگ ایران اســت. بــه اعتقاد وزیر 
ارشاد، برداشت من این اســت که دولت چهاردهم دو رسالت بزرگ 
دارد و اگر بتواند در این مســیر گام های جدی بردارد به توفیق نزدیک 
شده است، رسالت اول گفتمان وفاق در دولت است. وزارت فرهنگ 
در این مســاله می تواند نقش پیشران داشــته باشد. به گفته صالحی، 
گفتمان وفاق ســه ضلع دارد، ابرمساله های ما فرابخشی اند، ناترازی 
انرژی، محیط زیســت و ... لذا به گفتمان وفــاق درون کابینه نیاز 
داریــم. ضلع دوم، وفــاق دولت و حاکمیت اســت و بخش اصلی، 
گفتمان دولت و ملت است، وزارت فرهنگ به این علت که با نخبگان 
همكاری دارد، می تواند ملات را طوری بریزد که منجر به وفاق دولت 

و ملت شود.
وزیــر فرهنگ با تاکید بر لزوم تقویــت و تجدیدنظر در پاره ای از 
تصمیم ها گفت: اصحاب فرهنگ و رسانه اگر در این حوزه مشارکت 
کنند، فعالیت آنها بیشتر می شــود. منظور مشارکت انتخابی نیست 
بلكه مشــارکت فراگیر اســت. صالحی با بیان اینكه سهم فرهنگ و 
هنر و رسانه 45 صدم درصد بودجه و با احتساب دین ۶0  صدم درصد 
بودجه بوده اســت، گفت: این درصد خیلی کم اســت. سرانه بودجه 
ما در ایران ۱۶ دلار و در آمریكا ۱۸0 دلار و در اســرائیل بیش از ۷00 
دلار اســت. به گفته وزیر فرهنگ، دولت ها مســئول بودجه فرهنگ 
هســتند و اینكه وزارت فرهنگ این ســهم را دارد، انجام اقدامات را 

دشوار می کند. 
وی با اشاره به لزوم توجه به منزلت اصحاب فرهنگ و هنر، گفت: 
اگر می خواهیم اینها در فضــای دولت- ملت عملیاتی انجام دهند و 
فعال باشند باید کاری کنیم که احساس تحقیر و تنگنایی نكنند. آنها 
قدیس نیستند و ممكن است اشتباه کنند اما باید طوری با آنها رفتار 
شــود که منزلت شان حفظ شود. صالحی با بیان اینكه رسالت دولت 
چهاردهم زمانی محقق می شــود که کل دولت، رئیس جمهور و همه 
مسئولان برای آن تلاش کنند، افزود: یكی از اقدامات مقابله با توطئه 
و مسیری است که برای ایران در نظر گرفته شده است. وزیر فرهنگ 
با تاکید بر اینكه ایران را در جهان به شــعر، مینیاتور و هنرهای دیگر 
می شناســند، ادامه داد: سند چشــم انداز نظام کشور نشان داد که در 
بسیاری از مســائل فرهنگی در منطقه، اول هســتیم. حوزه زنان در 
فرهنگ و هنر جایگاه خاصی دارد. نقش ایرانیان خارج از کشــور را 
نبایــد نادیده بگیریم. آنها می توانند به ایران در مســیر خروج از انزوا 

کمک کنند.

سخنان محمدرضا عارف در مراسم معارفه سیدعباس صالحی

اینترنت یک اتوبان است، کسی 
اتوبان را به خاطر تخلف می بندد؟

عبدالله در خانه
عبدالله مومنی از زندان آزاد شد

Aمطالبه جهانی از کابل برای به رسمیت شناخته شدن چیست؟ 
موضوعــات مهمی در ایــن خصوص وجود دارد اما بخشــی 
از مطالبات آنها فرای واقعیت اســت. یک روز مســائل مربوط 
به حقوق  بشــر را مطرح می کننــد و روز دیگر موضوعاتی را مورد 
نظر قرار می دهند که به مســائل داخلی افغانستان مربوط است و 
خودمان برای آن راه حل پیدا می کنیم اما دولت ها باید همانند سایر 
کشورها با ما وارد رابطه شوند نه اینكه شروط ویژه ای گذاشته شود 

که اساساً در هیچ قانون بین المللی وجود ندارد.
A یکی از انتقادها به حکومت سرپرست افغانستان، مدل مواجهه 

و برخورد با زنان به خصوص در اشتغال و تحصیل آنهاست. اساسا 
تا چه سنی مجوز تحصیل داده شده است؟ تا چه زمانی قرار است 
این روند ادامه داشــته باشد و طالبان برای رفع این مشکلات چه 

تدبیری اندیشیده است؟
مســاله اشــتغال و تحصیل زنان یک موضــوع داخلی در 
افغانســتان اســت و ما خودمان باید در مورد آن به یک راه حل 
نهایی برسیم که البته نه  فقط در مورد زنان بلكه در مورد مردها هم 
باید در دایره شریعت اسلامی حرکت شود و تصمیم گیری کنیم. 
بر همین اســاس، این موضوع هم مشمول همین مساله خواهد 
شد؛ البته زنان افغانستان در سطوح مختلف مشغول کار هستند 
اما در مورد مساله تحصیل، نیاز به اصلاح متون وجود دارد و از 
ســوی دیگر بحث مكان تحصیل و حمل ونقل آنها برای ایجاد 
مصونیت و آرامش فكری و فیزیكی هم در این راســتا باید مورد 

بررسی قرار بگیرد.
A چندی پیش هبت الله آخندزاده، رهبر طالبان در سفر به کابل 

در مورد زبان فارسی و عدم تفاوت میان آن با زبان پشتون سخن 
گفته و هشــدار دادند که نباید در مورد این دو تفاوت قائل شویم. 
ریشه این دستور در کجا نهفته است؟ آیا طالبان در تمام سطوح و 
حتی مکاتبات رسمی خود زبان فارسی را مورد استفاده قرار داده 

است؟ تاکید رهبری طالبان بر این امر تا کجا اجرایی شده است؟
بدون شک اجازه نمی دهیم که تبعیضی در این خصوص وجود 
داشته باشد. افغانســتان دارای دو زبان رســمی اعم از پشتون و 
فارسی اســت که اتفاقاً با این دو زبان در کشور صحبت می شود. 
این به خاطر تفاوت ها نیســت و یک امر رایج اســت و هیچ گونه 
تعصبی درخصوص اینكه کدام زبان بیشــتر یا کمتر استفاده شود 

وجود ندارد.
A مســاله مهاجرت یکــی از دغدغه های کابــل و تهران طی  

ســال های گذشــته بوده اســت. ایران به عنوان کشــوری که از 
دهه های پیش میزبان بیشترین تعداد از مهاجران افغانستان بوده 
نگران برخی از رفتارهای این افراد اســت.آیا میان مقامات ایران و 
حکومت سرپرست افغانستان در مورد ساماندهی مهاجران، بحث 

و تبادل نظر شده است؟
ما از جمهوری اسلامی ایران، پاکستان و سایر کشورهایی که 
افغان ها در آن حضور دارند، تشــكر می کنیم و از میزبانی آنها که 
در این مدت افغان ها را تحمل کردنــد، قدردانی می کنیم اما در 
برخی از کشورها متاســفانه مدل مواجهه با افغان ها غلط بوده 
کــه به نظر ما این برخوردها انفرادی بوده اســت. ما خواهان آن 
هســتیم که جمهوری اسلامی ایران حقوق مهاجرانی که در آن 
کشــور هستند را رعایت کند و البته که آنها را تشویق می کنیم تا 
به افغانســتان بازگردند. اعمال فشار به نظرم جواب نمی دهد اما 
موضوع اصلی این است که اگر افغان ها جرائمی را انجام می دهند 
و زندانی می شوند، براســاس مذاکراتی که میان ما و جمهوری 
اسلامی ایران انجام شــده، آنها را به افغانستان استرداد دهند تا 
بقیه محكومیت خود را در کشور سپری کنند. تلاش می کنیم که 
این روند جریان داشــته باشد و البته کسانی که وارد یک کشور 
دیگر می شــوند، قوانین آن را پذیرفته اند اما در کل از جمهوری 
اسلامــی ایران می خواهیم که مســائل مربوط بــه مهاجرین به 

صورت مسالمت آمیز حل شود.
A چرا مهاجران افغانســتان مایل به بازگشــت به کشورشــان 

نیستند؟ طالبان چه راهکاری برای بازگرداندن این مهاجران ارائه 
می کند؟

هم اکنون بازگشــت مهاجران را داریم و سال گذشته هم تعداد 
زیادی از افغان ها به کشــور بازگشتند و ما هم سعی داریم که این 
روند تسهیل شود و از کشورهای میزبان می خواهیم که از مشوقات 

افغان ها از ایران 
به افغانستان 

باز گردند

ادامه تیتر یک
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دیدگاه: گزارش خارجی

تهدید به انحلال 
 وزیر خارجه اسرائیل در واکنش به پیش نویس 

 قطعنامه تشکیلات خودگردان فلسطین 
این جریان را به انحلال تهدید کرد

در پــی پیشــنهاد رام اللــه برای خــروج اســرائیل از 
کرانه باختــری طــی ۶ ماه، یســرائیل کاتــس، وزیر امور 
خارجه اسرائیل، تشــكیلات خودگردان فلسطین را تهدید 
به فروپاشــی و انحلال کرد. هیات تشــكیلات خودگردان 
فلسطین در سازمان ملل یک شنبه پیش نویس قطعنامه ای 
را برای تصویب در مجمع عمومی سازمان ملل در هفته آتی 
ارائه کرد و خواستار اجرای تصمیم دادگاه لاهه در چارچوب 

جدول های زمانی و سازوکارهای نظارتی ویژه شد.
در همین راستا، وزارت خارجه اســرائیل در بیانیه ای 
اعلام کرد که یســرائیل کاتس درحال تلاش برای مقابله با 
این اقدام تشكیلات خودگردان فلسطین است. طبق اعلام 
وزارت خارجه اســرائیل، کاتس دســتور داد مجموعه ای 
از اقدامات بــا هماهنگی آمریكا و ســایر متحدان برای 
مخالفت بــا تصمیم تشــكیلات خودگردان اتخاذ شــود 
همچنین به وزارتخانه دســتور داد تا بسته ای از پاسخ ها را 
علیه تشكیلات خودگردان فلسطین آماده کنند. کاتس به 
دیپلمات های اسرائیل ازجمله »دنی دانون«، سفیر تل آویو 
در سازمان ملل متحد، گفت که باید به مقامات آمریكایی، 
اروپایی و ســازمان ملــل اطمینان دهند کــه در صورت 
تصویب پیشنهاد تشكیلات خودگردان فلسطین، اسرائیل 
»تحریم هــای شــدیدی« را علیه این تشــكیلات اعمال 
خواهد کرد که ممكن است شامل تعلیق تمامی کانال های 
ارتباطی با آن باشــد. کاتس در این  باره تهدید کرد: »اگر 
تشــكیلات خودگردان فلسطین علیه اســرائیل به گونه ای 
عمل کند کــه کاملًا با تعهدات خــود در توافقات موقت 
امضا شــده مغایرت داشته باشد، اســرائیل نیز به همین 
ترتیب عمل خواهد کرد و هرگونه همكاری با تشــكیلات 
خودگردان فلســطین را متوقف کرده و منجر به انحلال آن 

خواهد شد«.
پیش نویس قطعنامه پیشنهادی تشكیلات خودگردان 
فلسطین شــامل تعیین جدولی زمانی برای عقب نشینی 
اسرائیل از اراضی فلســطین طی ۶ ماه، درخواست برای 
ممنوعیت ارائه تســلیحات به شهرک نشــینان، بازگشت 
فلســطینی ها بــه سرزمین شــان، اعمال تحریــم علیه 
شــخصیت های این رژیــم و ممانعت از تاســیس دفاتر 

نمایندگی دیپلماتیک در قدس اشغالی است.
در همین راســتا، دانی دنون، سفیر اسرائیل در سازمان 
ملل در واکنش به این اقدام مدعی شد: »اگر این قطعنامه 
در سالروز کشتار ۷ اکتبر به تصویب مجمع عمومی برسد 
به منزله پاداشی برای تروریسم و ارسال پیامی به جهانیان 
است که کشتار وحشیانه کودکان، تجاوز به زنان و ربودن 
غیرنظامیــان بی گنــاه یک اقدام ســودبخش و پرمنفعت 
اســت«. وی در ادامه اظهارات خــود اضافه کرد: »من 
از مجمع عمومی ســازمان ملل می خواهم قاطعانه با این 
قطعنامه شــرم آور مخالفت کند و به جای آن قطعنامه ای 
صــادر کند که حمــاس را محكوم کــرده و از آن بخواهد 
فوراً تمامی اســرا را آزاد کند؛ چراکه هیچ چیز اسرائیل را 
از ماموریت خود برای بازگرداندن همه اســرا و شكســت 

حماس بازنمی دارد«.
این درحالی است که از ابتدای جنگ در غزه، اسرائیل 
با حمایت آمریــكا جنگی ویرانگر را علیه مردم غزه به راه 
انداخته و بیش از ۱۳۲ هزار فلســطینی کشــته و زخمی 
شده اند. در این جنگ علاوه بر تخریب گسترده و گرسنگی 
که جان صدها کودک فلسطینی را گرفته و یكی از بدترین 
فجایع انسانی در جهان محسوب می شود بیش از ۱0 هزار 
فلسطینی دیگر هم مفقود شده اند. از سوی دیگر اسرائیل 
با حمایت آمریكا و کشــورهای اروپایی همچون انگلیس 
بــا نادیده گرفتن ۲ قطعنامه شــورای امنیت برای متوقف 
کردن فوری حملاتش به نوار غزه و نیز دستورالعمل های 
دیوان بین المللی دادگستری درباره لزوم اتخاذ تدابیری برای 
جلوگیری از نسل کشی و تلاش برای بهبود شرایط انسانی 

در غزه، به حملات خود ادامه می دهد. 

و روش های سالم برای بازگرداندن مهاجران به افغانستان استفاده 
کنند.
A مســاله حقابه ایران همچنان در هاله ای از ابهــام قرار دارد و 

مقامات کابل اعلام می کنند که اگر آب مورد نیاز افغانســتان 
تامین شــود و در نهایت منابعی باقی بماند به سمت ایران هدایت 
خواهد شد. در سال 1402 و 1403 چه مقدار از این وعده های طالبان 

عملیاتی شد؟ آیا مشکل خاصی در مورد حقابه ایران وجود دارد؟
مســاله حقابه اصلًا یک موضوع جنجالی نیست و ما گفته ایم 
در زمانی که در افغانستان آب وجود داشته باشد براساس معاهده 
۱۳5۱ با ایران، التزام بر این داریم که حقابه را جاری کنیم اما زمانی 
که در افغانستان خشكسالی باشد و با کم آبی مواجه باشیم باید ما را 
هم درک کنند. در سال های گذشته کم آبی وجود داشت اما امسال 
که بارندگی زیادی حاصل شــد، حقابه به ایران داده شــد. در کل 
امارت اسلامی هیچ مشكلی با ارائه حقابه ایران ندارد ولی باید آب 
کافی و  امكانات آن وجود داشته باشد تا این موضوع عملی شود.

A امنیت مرزی میان دو کشور یکی از مهم ترین چالش ها طی 
سه سال گذشته بوده است. چرا یک باره در برخی از مقاطع شاهد 
درگیری نیروهای مرزی حکومت سرپرست افغاستان با مرزبانی 

ایران هستیم؟
موضوع درگیری های مرزی گاهی رخ داده و خوشبختانه کنترل 
شــده و دو طرف هم متوجه مشكلات شدند و مسائل حل وفصل 
شده است. ما به هیچ وجه نمی خواهیم با مرزبانان ایران تنش داشته 
باشــیم اما در برخی اقداماتی از سوی مرزبانان ایران انجام شد که 
افغانســتان مجبور به عكس العمل شد. در نهایت مقامات ایران و 
افغانســتان با یكدیگر در این خصوص تبادل نظر داشــتند و حالا 

به گونه ای این موضوع حل وفصل شده است.
A بیش از یک ماه پیش شما به عنوان سرپرست هیات طالبان 

در نشست سوم دوحه که با تلاش سازمان ملل برگزار شد، شرکت 
کردید. ماهیت این نشست چه بود و چه خروجی ای برای طالبان 

داشت؟
نشست اخیر دوحه بر این اساس بود که باید با افغانستان در دو 
محور همكاری شود که همكاری بین المللی به خصوص در حوزه 
تجارت یكی از محورها بود و در محور بعدی هم بحث معیشت و 
ممنوعیت کشت مواد مخدر مورد نظر بوده است. تمایل کشورها در 
این دو بخش کاملًا واضح بود و از سوی دیگر، ما اعلام کردیم که 
سازمان ملل و سایر کشورها باید در کنار افغان ها بمانند تا وضعیت 
اقتصادی را بهبود ببخشــیم و مقابل کشت موادمخدر به صورت 
بلندمدت بایســتیم؛ چراکه برای مبارزه با کشــت مواد مخدر باید 
از کســانی که این اقدام را کنار گذاشــته اند، حمایت شود تا دچار 

تنگدستی مضاعف نشوند.
A در این نشست از حضور زنان خودداری و اعلام شده بود که 

این موضوع به درخواست حکومت سرپرست طالبان انجام شد. 
چرا این اتفاق رخ داد و تا به این حد طالبان را زیر سوال بردند؟

واقعیت این اســت که ما در آن نشست، موضوع زنان را مطرح 
نكردیم و بحث بر این بود که ما براســاس حق خودمان به دنبال آن 
بودیم که صرفاً نمایندگان رسمی حكومت افغانستان در این نشست 
حضور داشته باشند. کشوری که داخل حكومت دارد، در خارج از 
مرزها هم در این نشست ها حضور خواهد داشت و طیف های دیگر 
را نماینده کشــور نمی دانیم. نكته اینجاســت که ما اساساً حضور 
زنان را منتفی نكردیم بلكه حضور طیف هایی که دخل و تصرفی در 

افغانستان ندارند، منتفی کردیم.
A همچنــان موضوع حکومت فراگیر از ســوی بســیاری از 

کشــورها مانند چین و حتــی دولت های عربــی و غربی مطرح 
می شود. طالبان چه نگاهی به این موضوع دارد و چرا هیچ اقدامی 
در این خصوص با حضور تمام قومیت ها و مذاهب انجام نمی شود؟
همین حالا امارت اسلامی افغانســتان یک حكومت فراگیر 
اســت. اگر فراگیری به این معنا باشد که از تمام اقوام در کابینه 
حضور داشــته باشند، همین حالا این اتفاق رخ داده و از هزاره، 
بلوچ، تاجیک، پشــتون، نورســتانی و ... در آن حضور دارند. 
اگر هم به این معنا باشــد که چرا احزاب سیاسی وارد این روند 
نشــده اند، پاسخ مشخص است؛ چراکه مردم افغانستان سالیان 
ســال از فعالیت احزاب رنج کشــیدند و عدم ثبات سیاســی و 
همكاری بــا غربی ها را تجربه کرده اند که یكی از دلایل آن تعدد 
بیش از حد احزاب بود. لذا افغانستان نیاز به وحدت دارد و این 

منفعت ملی خواهد بود.
حكومت فعلی هم فراگیر است و ۸0 درصد حكومت گذشته در 
بدنه حكومت کنونی مشغول به کار هستند. مساله دوم این است که 
کشــورهای دیگر نباید این موضوع را مطرح کنند؛ چراکه ما هم به 
هیچ وجه در مورد مسائل داخلی کشورهای دیگر دخالت نمی کنیم 
و عملًا این یک مســاله داخلی است، نه یک موضوع خارجی. بر 

همین اساس اعتقاد داریم که این حكومت فراگیر است.
A برخی از نیروهای کارآمد در افغانســتان که در جنگ علیه 

آمریکا و ناتو شرکت نداشــته اند به نوعی یا در ساختار حکومت 
سرپرست افغانستان به کار گرفته نشده اند یا اینکه در پست های 
پایین مورد استفاده قرار گرفته اند. دلیل این امر چیست؟ آیا رهبری 
طالبان مجوز به کارگیری این اشــخاص در پســت های بالاتر را 

می دهند؟
همان گونه که گفته شد حدود ۸0 درصد از بدنه فعلی حكومت 

افغانستان از بدنه ثابت گذشته است. یعنی تمام متخصصانی که در 
گذشته در پست های خود بودند و به دنبال آبادی وطن شان هستند 
هنوز هم درحال اشــتغال هستند و حقوق شان را دریافت می کنند 
و کشــور را به جلو می برند. این درســت است که امارت اسلامی 
به دلیل مبارزه با اشــغالگران طی دو دهه گذشته در بطن و هسته 
مرکزی حكومت قرار دارد اما باید توجه شــود که بقیه افغان ها هم 

در کنار ما در این ساختار حضور دارند. 
A آیا از مقامات و اشــخاصی که در دولت اشرف  غنی یا حامد 

کرزای مشغول به کار بوده اند و حالا به افغانستان بازمی گردند، 
استفاده می شود یا خیر؟

در سطح معاونان وزارتخانه ها، افرادی وجود دارند که در دوران 
اشــرف  غنی و حامد کرزای هم مشغول به کار بودند که برای مثال 
در وزارت اقتصاد، بانک ها، وزارت حمل ونقل، وزارت مخابرات 
و ... حضــور دارند. این اشــخاص هنوز هم درحــال فعالیت و 
خدمت رسانی هستند چراکه آنها نیروی انسانی و بازوی افغانستان 
به  شمار می آیند و هیچ گونه تبعیضی در این خصوص وجود ندارد. 
حتی اگر اســاتید و متخصصانی که در خارج از افغانستان حضور 

دارند به کشور بازگردند، ما از آنها استفاده خواهیم کرد.
A اخیرا ولادیمیر ورونکوف، معاون دبیرکل سازمان ملل در 

امور مبارزه با تروریسم اعلام کرده که داعش خراسان که در 
افغانستان فعال است، بزرگ ترین تهدید خارجی علیه غرب 
به حساب می آید. طالبان اما این گزارش را رد کرده و مدعی 
ادامه مبارزه با داعش است. چرا شاخه داعش در افغانستان 
به زعم بسیاری از کشورها ازجمله روسیه همچنان به حیات 
خود در افغانستان ادامه می دهد؟ آیا طالبان توان مقابله با این 
جریان را در افغانستان دارد؟ اساسا این جریان در کدام مناطق 

افغانستان حضور دارند؟
زمانی که امارت اسلامی بازگشت، مقابله سنگینی با داعش در 
افغانستان انجام شــد و به صورت واضح شاید ۲ درصد از عناصر 
آنها در کشــور وجود داشته باشند که افراد غیرنظامی را هدف قرار 
می دهند. داعش در افغانســتان دارای پایگاه منســجم نیســت و 
نمی توانند عضوگیری کنند و نیروهای امنیتی افغانســتان هم مدام 
درحال رصد این جریان هســتند و با آنها در صورت وجود هرگونه 
ناامنی مقابله خواهد شد. اینكه اظهاراتی از سوی مقامات خارجی 
در این خصوص مطرح می شــود صرفاً یک موضوع تخریبی برای 
تشــویش اذهان عمومی است و ما تمام گزارش های اخیر در مورد 

حضور گسترده داعش را رد می کنیم.
A طالبان مدعی عدم کشت خشخاش و تریاک در افغانستان 

است و بسیاری از مزارع را به زعم خود از بین برده است. آیا در این 
خصوص جایگزینی برای کشاورزان و امرار معاش آنها داشته اید؟ 

در کدام مناطق؟
امارت اسلامی توانســت به هر ترتیب کشــت خشــخاش را 
در افغانســتان ممنوع کند تا مخاطراتی کــه از این ناحیه به وجود 
می آمد، دفع شــود. واقعیت این اســت که کشــت خشخاش به 
صورت داوطلبانه در افغانســتان به اتمام رسید اما در برخی مواقع 
نیاز به آن داشــت که عملیات هایی در این خصوص انجام شود که 
در ســال گذشته این اقدام انجام شد و زمین ها از کشت خشخاش 
پاک شدند و از طریق وزارت زراعت هم کمک هایی به مردم انجام 
شده است. موضوع اینجاست که ما هنوز نتوانسته ایم به کشاورزان 
صورت قوی و جدی به کشاورزان یارانه کشت و معیشت بدهیم؛ 
چراکــه اقتصاد افغانســتان هنوز ضعیف اســت. به همین جهت 
کشورهای منطقه و فرامنطقه که از کشت خشخاش متضرر بودند 
باید در این راســتا به خصوص در حوزه کشاورزی ما را یاری دهند 
تا پدیده شوم کشت خشخاش به صورت کلی از منطقه پاک شود.

A مشکلات و ظرفیت های افغانستان با ایران در حوزه تجارت 
و ترانزیت چیست؟ سطح تبادل تجاری دو طرف چقدر بوده است؟

در حوزه تجارت دوجانبه با ایران در وضعیت خوبی قرار داریم 
و از طریق بندر چابهار این تبادلات تجاری انجام می شود و میزان 
آن درحال افزایش و همكاری تجاری خوبی میان کابل و تهران در 
جریان اســت. همین حالا هم تعدادی از سرمایه گذارهای ایرانی 
به افغانســتان آمده اند و دیدارهایی با مسئولان ما داشته اند و البته 

خواهان تعمیق این روابط هستیم.

A سراج الدین حقانی، وزیر کشور حکومت سرپرست افغانستان 
بارها بر ضرورت حل وفصل مسائل داخلی مانند موضوع زنان و 
دختران تاکید کرده است. چرا این موضوع حل و فصل نمی شود؟ 

برنامه طالبان چیست؟
در موضوعــات و مشــكلات مختلفــی که افغانســتان دارد، 
مســئولان کشــور هر کدام به  نوعی در مورد آنها صحبت کرده و 
نظرات خود را اظهار می کنند و روی آنها کار می شــود تا در نهایت 
بتوان نیازهای مردم کشور را برآورده کرد و این روند هنوز هم ادامه 

دارد.
A هبت الله آخوندزاده، رهبر طالبــان چندی پیش در نماز عید 

قربان از تمام مجاهدین و مقامات درخواســت کرد که اختلافات 
را کنار بگذارند و حتی بحث کنار رفتــن از این مقام در صورت 
اتحاد میان آنها را مطرح کرد. چرا چنددستگی در طالبان رخ داده و 

اساسا مشکل در کجاست؟
واقعیت این اســت که موضــوع اتحاد یک اصــل بنیادین در 
افغانستان اســت و با همین اتحاد توانستیم آمریكا را بیرون کنیم. 
همین اتحاد باعث شد تا جنگ های داخلی به وجود نیاید و جنگ 
بر سر قدرت قدرت تكرار نشود. به این دلیل رهبری طالبان تاکید 
بر وحدت دارند و نمی خواهند که این اتحاد از بین برود. این به این 
معنا نیست که اختلاف در صفوف ما وجود دارد بلكه تاکید دوباره 

بر تعمیق وحدت دارد.
A مســاله پول های بلوکه شده افغانســتان در آمریکا به کجا 

رســید؟ تامین مخارج و بودجه کشور از سوی واشنگتن چگونه 
انجام می شود؟

این روند هنوز هم ادامه دارد و معتقدیم که یک ظلم آشــكار در 
حق مردم افغانستان رخ داده است. اموال افغانستان مانند پول های 
بانک مرکزی و مبالغ مربوط به چندین نفر از تجار کشور که برای 
تامین منافع افغانســتان در آن حســاب به امانت گذاشته شده بود 
از سوی دولت آمریكا بلوکه شــده و هیچ دسترسی به آن نداریم و 

خواهان آزاد شدن آن هستیم.
A اخیرا چندین حوزه و مدرسه علمیه و حتی شبکه تلویزیونی 

خصوصی از ســوی حکومت سرپرست افغانســتان بسته شده 
است. چرا این اقدام صورت گرفته است؟

این موضوع صحت ندارد اما باید توجه شــود که اسناد مربوط 
به آنها باید قانونی باشــد. توجه داشــته باشــید که در دوره ای در 
افغانستان برخی از زمین ها با نام های مختلف غصب شدند که به آن 
غصب عام گفته می شد و بر همین اساس باید این املاک باز پس 
داده شوند. اگر اسنادی در این خصوص مورد بررسی قرار می گیرد 
به این معنا نیســت که مدرســه، حوزه یا حتی شــبكه تلویزیونی 
تعطیل می شود؛ بلكه تحقیقات قضایی براساس نیازمندی های ما 
در مــورد برخی از این زمین ها جریان دارد اما هنوز هیچ مكانی در 
این خصوص بسته نشده است و در کل این یک برخورد قانونی به 

حساب می آید.
A چندی پیــش وزارت امور خارجه طالبان اعلام کرد، ارتباط 

خود را با تعدادی از سفارتخانه های افغانستان در کشورهای غربی 
قطع کرده است. دلیل این امر چیست و روابط با کدام کشورهای 

غربی در این چارچوب قطع شده است؟
در مورد سفارتخانه های افغانســتان در برخی از کشورها باید 
به این موضوع اشاره کنم که متاسفانه سفارتخانه های ما در اروپا، 
کانادا، اســترالیا و آمریكا با مشكلات فساد اداری روبه رو بودند و 
اقدامات غیرقانونی انجام می دادند و از دســتورات وزارت خارجه 
را هــم اجرا نمی کردنــد. امارت اسلامی ســریعاً اعلام کرد که آن 
سفارتخانه ها و کنســولگری ها فاقد اعتبار هستند و اقداماتشان 
اعتباری ندارد. بر همین اســاس مقرر شــد، افغان هایی که قصد 
دارند از اروپا به افغانستان بیایند باید از هلند، بلغارستان، جمهوری 
چک و آلمان ویزا دریافت کنند و خدمات کنسولی دریافت کنند و 

ویزاهایی که از سایر نقاط صادر می شود، فاقد اعتبار است.
A روسیه به دنبال خارج کردن نام طالبان از فهرست تروریستی 

مسکو اســت. بسیاری از تحلیلگران و ناظران بین المللی اعتقاد 
دارند که روس ها به دنبال آن هستند تا با این اقدام از طالبان برای 
مهار و مقابله با داعش و تهدیدهای تروریستی در مرزهای منتهی 
به روســیه و جمهوری های جدا شده از شــوروی سابق استفاده 
کنند. اساسا چرا مسکو دســت به این اقدام زده است؟ همکاری 

امنیتی طالبان با روسیه چه ابعادی دارد؟
ایــن اقدام را مثبــت می دانیم و گام خوبی ارزیابی می شــود و 
امیدواریم که تعاملات دیپلماتیک مثبت ادامه داشــته باشــد. ما 
همچنان اطمینان می دهیم که افغانستان کشوری امن است و هیچ 
تهدیدی از این ناحیه متوجه همسایگان ما نخواهد بود و نیروهای 

امنیتی هم کاملًا در این راستا فعال هستند.
A گــزارش ملل متحد و برخی دیگر از منابع حکایت از حضور 

مجدد القاعده در افغانســتان دارد. آیا سازمان القاعده همچنان 
با طالبان ارتباط دارد؟ چرا در برخی از تولیدات ســمعی و بصری 

القاعده بر حضور آنها در افغانستان تاکید می شود؟
این گزارش ها را رد می کنیم و ادعاهایی که مطرح شــده عملًا 
پایه و اساس ندارد و به نوعی یک پروپاگاندای رسانه ای به حساب 
می آید. بارها بر این موضوع تاکیــد کرده ایم که هیچ تهدیدی قرار 
نیست از ناحیه افغانستان به همسایگان و کشورهای دیگر بار شود 

و هنوز هم بر این موضوع تاکید داریم.
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گزارش ویژه

 نصب بانک خازنی
در پست برق فوق توزیع ایذه

مدیر امور بهینه ســازی شــرکت برق منطقه ای خوزستان 
گفت: یک دســتگاه بانک خازنــی 4.۸ مگاواری به ظرفیت 
پست برق فوق توزیع ایذه اضافه شد. رضا بدیعی فر بیان کرد: 
پســت برق فوق توزیع ۱۳۲ به ۳۳ کیلوولت ایذه ۱50 مگاولت 
آمپر ظرفیت داشــته و وظیفه تامین قسمتی از بار شهرستان را 
بر عهده دارد. وی افزود: برای تصحیح افت ولتاژ و بارگیری 
بیشــتر از ظرفیت منصوبه ترانس ســوم پســت مذکور، یک 
دستگاه بانک خازنی در قالب پروژه های اصلاح و بهینه سازی 
بــه ظرفیت 4.۸ مگاوار با ارزش ســرمایه گذاری بیش از 4۸ 
میلیارد ریال نصب و مورد بهره بــرداری قرار گرفت. به گفته 
مدیر امور بهینه ســازی شرکت برق منطقه ای خوزستان با این 
اقدام بارگیری از پســت برق فوق توزیع ایذه به نحو مناسب تر 
انجام خواهد شد و پایداری شــبكه افزایش پیدا کرده است. 
بدیعی فــر اضافــه کرد: در شهرســتان ایذه 5 پســت برق به 
ظرفیت منصوبــه ۲۹5 مگاولت آمپر وجود دارد که تامین برق 
شهرســتان مذکور را انجام می دهند. شــرکت برق منطقه ای 
خوزســتان مســئولیت تامین برق در ۲ اســتان خوزستان و 

کهگیلویه وبویراحمد را بر عهده دارد.

*
تجلی سپاه ناحیه شهرستان اسکو ل

از شهردار جهادی سهند
سازندگی - اسد فلاح: فرمانده سپاه ناحیه شهرستان اسكو 
با حضور در شهرداری سهند، ضمن تبریک انتخاب شایسته 
دکتر محمدی به عنوان شهردار شهر جدید سهند، از اهتمام 
ستودنی وی در راستای اقدامات جهادی برای توسعه شهری 
قدردانی کرد. فرمانده سپاه ناحیه شهرستان اسكو همچنین 
اقدامات خوب و ارزشــمند مدیریت جدید شهری سهند را 
درخصوص پیگیری و اتمام تفاهم نامه ها و پروژه های بر جای 
مانده سالیان قبل، مصداق بارز مدیریت جهادی دانست و از 
کاردانی و درایت دکتر محمدی در ایجاد تحولات امیدبخش 
شهرداری سهند، تقدیر و تشكر کرد. دکتر محمدی شهردار 
ســهند نیز با تبریک حلول ماه ربیــع الاول و آرزوی قبولی 
عزاداری های ماه های محرم و صفر اظهار کرد: پاســداران 
در مقاطع حســاس حافظ ارزش های نــاب نظام و انقلاب 
اسلامی در مقابل یاوه گویی ها و زیاده خواهی های استكبار 
جهانی و ایادی آن بوده و در این مسیر از نثار ارزشمندترین 
دارایی خود که جانشان است، دریغ نكرده اند. شهردار سهند 
خاطرنشــان کرد: افتخار می کنم یک بسیجی هستم. بسیج 
بــر آمده از اراده یک ملت با روحیه عالی جهادی اســت و 
در این مسیر، راه شهدای خدمت را در جهت رضای خدا و 

شهروندان ادامه خواهیم داد.

*
قطعی برق آسیب جدی در حوزه 

کشاورزی ایجاد کرده است
قزوین - محمودنیا: نماینده مردم شهرســتان های بوئین زهرا 
و آوج در مجلس گفت: ناترازی انرژی در حوزه برق مســاله 
مهمی برای کشاورزان اســتان قزوین شده و آسیب جدی در 
حوزه کشــاورزی ایجاد کرده اســت. به گزارش خبرنگار ما 
روح الله عباســپور، نماینده مردم شهرســتان های بوئین زهرا 
و آوج در مجلس گفت: ناترازی انرژی در حوزه برق مســاله 
مهمی برای کشــاورزان استان قزوین شــده و آسیب جدی 
در حوزه کشــاورزی ایجاد کرده اســت. وی ادامه داد: به  رغم 
اینكه تولید برق نسبت به برخی کشور ها روند افزایشی داشته 
اســت اما عدم مدیریت درســت در حوزه توزیع انرژی سبب 
شــده تا کشاورزان اســتان قزوین روزانه با قطعی برق حدود 
۶  ساعته مواجه باشند. عباســپور خاطرنشان کرد: این زمان 
قطعی آسیب شدید به حوزه اقتصاد کشاورزی وارد می کند و 
با توجه به اینكه استان قزوین دارای باغات کشاورزی )انگور( 
و صیفی جات است، خطر جدی این حوزه را در استان تحدید 
می کند. نماینده مردم بوئین زهرا و آوج با تاکید بر این موضوع 
کــه دولت باید نقش موثری در حوزه صرفه جویی مصرف برق 
داشته باشد، گفت: متاسفانه در بعضی از دستگاه های دولتی، 
وزارتخانه و حتی مجلس شاهد مصرف بی رویه برق هستیم. 
وی در پایان بیان کرد: وزیر اســبق را دو بار به مجلس دعوت 
کردیم و از ایشــان پیگیر حل این مشــكل اساسی شدیم اما 
وزارتخانه مصارف خانگی را در اولویت برنامه های خود قرار 
داده اســت با رایزنی های انجام شده و صحبت با وزیر محترم 
نیرو در تلاش هســتیم که بتوانیم ایــن چالش قطعی برق که 
امروزه حیات اقتصاد کشاورزی را تهدید می کند، حل نماییم.

اهمیت سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی در توسعه شهر کرج
شهردار کرج از سازمان سرمایه گذاری و مشارکت های 

مردمی شهرداری کرج بازدید کرد.
مهرداد کیانی، شــهردار کرج از ســازمان ســرمایه گذاری 
و مشــارکت های مردمی بازدید کرد. در ایــن بازدید، منوچهر 
خســروزاده، سرپرســت ســازمان، معاونــان و کلیه پرســنل 
سازمان حضور داشتند. شــهردار کرج در این بازدید بر اهمیت 
سرمایه گذاری و مشارکت های مردمی در توسعه شهر کرج تاکید 
کرد. کیانی همچنین خواهان لزوم تسهیل فرآیند سرمایه گذاری 
و ایجاد محیطی مناســب برای سرمایه گذاران شد. در این دیدار 
سرپرست ســازمان ســرمایه گذاری و مشــارکت های مردمی 
شــهرداری کرج، گزارشی از عملكرد ســازمان و پروژه های در 
دســت اقدام ارائه کرد. خسروزاده ضمن تشــریح چالش ها و 
فرصت های پیش رو بر تعامل بیشتر با بخش خصوصی و استفاده 

از ظرفیت های موجود در جهت توسعه شهر تاکید کرد.

تحولات مثبت در انتظار کرج نشینان است
شــهردار کرج در مراسم افتتاح پارک شــهدای اصناف 
با ابراز خرسندی از پیشــرفت پروژه های عمرانی شهر کرج، 
خبــر از افتتاح چندین پــروژه دیگر در آینــده نزدیک داد و 
گفت: شهروندان به زودی شــاهد تحولات مثبتی در سطح 
شهر خواهند بود. مهرداد کیانی در مراسم افتتاحیه سه پارک 
جدید شــهدای اصناف، بلوار دودانگه و نامجو، با خیرمقدم 
به فرماندار کرج، اعضای شــورای شــهر، اصحاب رسانه و 
شهروندان، از پیشرفت قابل توجه پروژه های عمرانی در شهر 
کرج اظهار رضایت کرد. وی با بیان اینكه این هشتمین پارک 
افتتاح شده در دوره مدیریت شهری ششم است، نوید افتتاح 
چندین پروژه دیگر در آینده نزدیک را داد. کیانی با اشــاره به 
اینكه شهر کرج به یک کارگاه عمرانی بزرگ تبدیل شده است 
از وجود چندین پروژه فعال در سطح شهر خبر داد و تاکید کرد 
که اجرای این پروژه ها تحولات مثبتی را برای شــهر به همراه 
خواهد داشت. شــهردار کرج در ادامه سخنان خود از اقدام 
مهم دیگری خبر داد و گفت: برای اولین بار 4 هزار فقره وام 4 
درصدی از طریق بانک عامل در اختیار همكاران قرار گرفته 
اســت.  وی همچنین بر تلاش مدیریت شــهری برای بهبود 

وضعیت معیشــتی کارگران و کارمندان در راســتای عدالت 
توزیعی تاکید کرد. کیانی با اشــاره به دغدغه های شهروندان 
در خصوص تقاطع شیخ آباد، گفت: این پروژه بیش از دو دهه 
اســت که مردم را درگیر کرده و به زودی لایحه آن به شورای 
شهر ارائه خواهد شد. شهردار کرج به برخی از دستاوردهای 
مهم مدیریت شــهری ششم اشــاره کرد و گفت: انتزاع شهر 
فردیس از کرج، تكمیل اتوبوس های تندرو و بزرگراه شــمالی 
از جمله این دســتاوردها هستند. وی همچنین در پایان خبر 
خوشی برای شــهروندان کرجی داشت و گفت: مترو کرج تا 
میدان شــهید ســلطانی به طور کامل تكمیل شده است و با 

آوردن رام جدید قطار می توانیم از آن بهره برداری کنیم.

رسانه ها در هر شرایطی نقش آفرین هستند
شهردار کرج، رسانه را ابزاری دانست که اگرچه امروز بسیار 
متحول و متنوع شــده است اما همیشه اثرگذاری و نقش خود را 
در بالاترین ســطح ممكن ایفا کرده و می تواند جریان ساز باشد. 
کیانی با بیان اینكه امروز تنها قلم ها نیستند که در عرصه رسانه به 
ایفای نقش می پردازند، بیان کرد: حوزه های اطلاع رسانی بسیار 
گسترده شده و افزوده شدن صدا و تصویر این عرصه را به شدت 
متحول کرده بــه طوری که امروزه همه مردم در ســنین مختلف 

با رسانه در ارتباط هســتند. وی اظهار کرد: در این میان وظیفه 
خبرنگاران و اصحاب رسانه به عنوان اساتید و صاحبان این حرفه 
از حساسیت و اهمیت بیشتری برخوردار است به گونه ای که این 
اقشار باید بتوانند اخبار اصلی را از موج و هجوم اخبار جعلی یا به 
اصطلاح زرد و کم اهمیت مجزا کرده و آنها را در اختیار مخاطبان 
قرار دهند. کیانی با تاکید بر ضرورت برخورداری از دانش لازم و 
توانمندی خبرنگاران و اصحاب رسانه برای ایفای این نقش مهم 
خاطرنشــان کرد: برخورداری از روحیه شجاعت، درایت، دانش 
و اخلاق حرفه ای می تواند خبرنگاران را به افرادی ویژه و خاص 
در یک جامعه تبدیل کند. به گفته این مســئول، بی شک شهید 
صارمی که نام گذاری روز خبرنگار در تقویم انقلاب اسلامی ایران 
از شهادت ایشان سرچشمه گرفته در این صفات بارز بود چنانكه 
آخرین خبر مخابره شده از ســوی این شهید بر روحیه دلاوری 
و امانتداری و تعهد به حرفه و مســئولیتی که به عهده داشــت، 
دلالت دارد. وی خاطرنشــان کرد: لذا روز شهادت ایشان و روز 
پاسداشت مقام خبرنگار، فرصت غنیمتی برای فعالان این عرصه 
است تا با تجدید پیمان با آرمان های رهبر انقلاب و نظام اسلامی 
ایران، تلاش برای تحقق اهداف ســرزمین را چنــد برابر کرده و 
بكوشــند تا مردم و جامعه را به سمت سلامت و پیشرفت هرچه 

بیشتر رهنمون شوند.
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مدیر شــبكه نســیم، ضمن اعلام برنامه های جدید شبكه 
نســیم، همچنان بر سیاست صداوســیما مبنی بر همكاری با 
هنرمنــدان مطرح تاکیــد کرد و از توافق با آنهــا خبر داد و در 
عین حال، توافق تلویزیون با مهران مدیری برای ساخت یک 
مجموعه نمایشی را تایید کرد. همه اینها درحالی اعلام می شود 
که هنوز خبری از حضور هنرمندان شــاخص و برندهای این 
شــبكه مانند مهران مدیری و رامبد جــوان برای آمادگی برای 
برنامه سازی در تلویزیون نیست و آنها مشغول ساخت سریال  

و برنامه هایی در شبكه خانگی هستند. 
نشست خبری سیدمحمدرضا خوشرو، مدیر شبكه نسیم 
صبح دوشنبه، ۱۹ شهریور در ساختمان شبكه نسیم برگزار شد. 
محمدرضا خوشرو درباره جزئیات برنامه های جدید این شبكه 
توضیح داد: »هزار و یک« با محوریت شــخصیت جناب خان 
در مرحله ســاخت دکور اســت و »مسابقه بی ســابقه« نیز با 

اجرای فرزاد حسنی مراحل پیش تولید را می گذراند.
به گفته این مدیر، هرگاه ۲ برند »دورهمی« و »خندوانه« 
دیگر روی آنتن نبودند شــبكه نســیم با چالش مالی رو به رو 
بوده اســت. این اعتراف روشنی اســت که برای اولین بار از 
ســوی یک مدیر شبكه صورت می گیرد. طبیعی است وقتی 
برنامه های پربیننده به دست مدیران صداوسیما از یک شبكه 
حذف می شــوند، علاوه بر اینكه مخاطبان شــبكه به شدت 
کاهش پیدا می کنــد، حمایت کنندگان مالی هم دیگر تمایلی 
به همكاری با این شبكه تلویزیون نخواهند داشت و این چنین 
است که شــبكه های تلویزیون در شــرایط فعلی که مسبب 
مســتقیم آن مدیران این رســانه بودند به لحــاظ مالی دچار 

مشكل شوند.
با تمامی این اوصاف، این مدیر شــبكه  از رفع مشــكلات 
مهران مدیری خبر داده اما به شروع پخش دورهمی یا فعالیت 
دوبــاره مدیری در تلویزیون اشــاره ای نمی کند. خوشــرو در 
این باره گفت: »دورهمی« و آقای مدیری مشكلی ندارد و فكر 
می کنم یک گیر اداری و قراردادی با تهیه کننده اســت که حل 
شــود، حتماً ادامه آن قسمت ها را هم داریم. فكر می کنم برای 
یک برنامه نمایشی در یكی از شبكه های صداوسیما با مهران 
مدیری توافق شده است. قرارداد مسابقه »بی سابقه« با اجرای 
فرزاد حســنی را شب عید بســتیم اما هفته پیش قسط دادیم. 
طرح دکور ۲ ماه اســت در شبكه می رود و می آید. تاخیری که 

پیش آمده فقط به دلیل مسائل مالی بوده است«.
این اظهارات درحالی گفته می  شــود که مدیری به صورت 
متناوب درحال برنامه ســازی در شبكه نمایش خانگی است و 
به نظر نمی رسد، تصمیمی برای ساخت برنامه ای جدید یا تولید 

ادامه »دورهمی« داشته باشد. 
خوشرو با اشاره به جزئیات برنامه »شب های جناب خان« 
که محمد بحرانی درحال ساخت برای این شبكه است، گفت: 
»هزار و یک« که اســم قبلی آن »شب های جناب خان« بوده 
اســت به آنتن می رسد. برآورد ما این است که استقبال زیادی 
از آن می شــود. ۶ ماه اســت که اتاق فكر ایــن برنامه درحال 
کار هستند، بخشــی از برنامه یک مسابقه است و مهمانان و 
مجریانــی را در کنار جناب خان داریم و بــا هنرمندان مطرح 
کشور صحبت شده اســت که امیدواریم تا اواخر مهر به آنتن 

برسد.
مدیر شبكه نسیم در بخش دیگر این نشست درباره صحبت 
با چهره های ســابق شــبكه گفت: »رامبد جوان را چند وقت 
پیش دیدم، گفت مردم هنوز وقتی او را می بینند، می پرسند که 
»خندوانه« چه زمانی شــروع می شود و خودشان هم ظرفیت 
تلویزیون را می دانند. اینها همه رفقای ما هستند، ترجیح شان 
گاهی این اســت کــه در جای دیگــر کار کننــد، می روند و 
بازمی گردند. کار در تلویزیون جذابیت ها و سختی هایی دارد. 
»مهمانی« هم برنامه ای اســت که دیده شــد و این حس که 
در معرض دید ۸۸ میلیون بیننــده قرار می گیرید اتفاق خوبی 
اســت. هیچ هنرمندی را نمی توانید مثال بزنید که منِ شــبكه 
نســیم جلوی کارش را گرفته باشــم. دربــاره »کتاب باز« هم 
این طور بود که به رغم اینكه برند برنامه به دوره قبل از من تعلق 
داشــت اما خودم از تهیه کننده خواستم بیاید و صحبت کنیم. 
درباره ســروش صحت هم ما به دنبال این بودیم که برنامه اش 
ساخته شود اما خودش درگیر ساخت سریال بود. مذاکره ها با 

هنرمندان ادامه دارد«.
وی اضافه کرد: »ما با هنرمندان تعامل می کنیم و مطالباتی 
که داریم دســتوری نیست، »دورهمی« را با تحولاتی که خود 
آقای مدیری هم راضی بود ساختیم. مگر بحرانی کم امكان کار 
در پلتفرم دارد اما این طرف کار می کند. آن طرف پول متفاوتی 
با دردســر کمتری وجود دارد و شــاید من هم بودم آن طرف را 
انتخــاب می کردم، دردســر هم کمتر اســت، چون مخاطب 
کمتری دارد. ما همین الان مجــاز به همكاری با پلتفرم ها در 
شــبكه خانگی هستیم. ما منتظر عوامل »کتاب باز« هم بودیم 
اما طرحی از طرف آنها داده نشــد. اگر دوســتان تمایل داشته 
باشند باز هم برای طرح دیگری آماده ایم. به دلایلی خود برخی 

از این برندها تصمیم گرفتند که همكاری نكنند«.
مدیر شبكه نســیم درحالی این اظهارات را مطرح می کند 
که دســت اندرکاران برنامه »کتاب باز« تا مدت ها پس از پایان 
پخش ایــن برنامه دکورهای آن را حفظ کــرده و منتظر اعلام 

مدیران شــبكه برای ادامه همكاری با آنهــا بودند که به دلیل 
اینكه مدیران تصمیم گرفته بودند، برنامه  تازه ای را جایگزین آن 
کنند، به سراغ سازندگان »کتاب باز« نرفتند و تصمیمی بر ادامه 

همكاری با آنها نگرفتند. 
سروش صحت هم چندی پیش در گفت وگویی اعلام کرد: 
»کتاب بــاز محبوب ترین کاری بوده که انجــام داده ام و جنس 
دیگری برایم داشته و دارد. خیلی زیاد دوستش داشته ام و روی 
من و عقایدم بسیار تاثیر داشته است و وقتی چنین برنامه ای که 
مورد اقبال فراوانی قرار می گیرد، بدون توضیح قطع می شود، 

به نظرم به پیگیری نیاز ندارد!«
همیــن اظهارات صحت به خوبی نشــان می دهد که مدیر 
شبكه نسیم تمام واقعیت را نمی  گوید و حاضر نیست به صراحت 
اعلام کند که به چه دلایلی از ادامه ساخت برنامه »کتاب باز« 
جلوگیری به عمل آمد. درحالی که تهیه کننده و کارگردان این 
برنامه تمایل زیادی برای ســاخت ادامه آن داشتند. برنامه ای 
که در ســال هایی نه چندان دور تبدیل به یكی از پربیننده ترین 

برنامه های تلویزیون و شبكه نسیم بود. 
در واقع این مدیر تلویزیونــی در تمامی اظهاراتش اینطور 
وانمود می کند که ســازندگان برنامه هــای پرمخاطب از جمله 
مهران مدیری، رامبد جوان و سروش صحت هیچ یک تمایلی 
برای ادامه همكاری با تلویزیون نداشــته اند و ادامه پیدا نكردن 
این برنامه ها تقصیر سازندگان آنهاست. درحالی که انگار این 
مدیر تلویزیونی فراموش کرده که در این سال های اخیر مدیران 
تلویزیون تصمیم گرفته بودند که چهره های شــاخص را کنار 
گذاشته و چهره های تازه  ای را معرفی کنند اما وقتی تیرشان به 
سنگ خورد و فهمیدند به همین راحتی ها نمی توان هنرمندان 
مســتعد و توانا خلق کرد، دســت به تولید برنامه ها پرببیننده 
زد و البته با کاهش شــدید مخاطب روبه رو شــدند، دست از 
تصمیمات و تصورات عجیب وغریب خود برداشته و دست به 
دامان چهره هایی شــدند که روزگاری خود، آنها را از رسانه ای 

که مدیریتش را بر عهده داشتند، رانده بودند. 
حالا مدیران شبكه ای  مانند نسیم که در سال هایی نه چندان 
دور جــز پربیننده ترین شــبكه  ها بود هم بــا چالش های مالی 
روبه رو شــدند، هــم مخاطبان خود را از دســت داده اند و هم 
دیگر برنامه ای رکوردشــكن در جذب بیننده ندارند و این یعنی 
اینكه یک شبكه درحال طی کردن مراحل احتضار است، مگر 
اینكه نفس و روح تازه ای در آن با ساخت شدن برنامه های تازه 
دمیده شود و مدیرانش از اختراع دوباره چرخ دست بردارند و 
تلاش کنند با همان هنرمندان شاخص و برندهای پیشین خود 

برنامه سازی کنند. 

مدیر شبکه نسیم از چالش های مالی به خاطر نبود برنامه های پرمخاطب گفت

آنهایی که بازنگشتند

»بیتل جوس ۲« فیلم جدیــد تیم برتون که انتظار زیادی برای 
اکران آن وجود داشــت، با فروشی باورنكردنی در سینماهای 
آمریكا کارش را شــروع کرد. این فیلم کــه اولین فیلم اکران 
پائیزی ۲0۲4 محسوب می شــود، کاری از برادران وارنر است 
و کارش را با فروش ۱۱0 میلیون دلاری در ۳ روز افتتاحیه اش 
آغاز کرد. با اینكه این فیلم در افتتاحیه جشنواره ونیز به نمایش 

درآمد اما هیچ جایزه ای به آن تعلق نگرفت.

جوزپه تورناتوره سپتامبر امسال در جشنواره فیلم ایتالیایی جدید 
در بمبئی نسخه جدید و 4K از فیلم برنده اسكار و نخل طلای 
کن خود »ســینما پارادیزو« را ارائه می کند. تورناتوره با حضور 
در این جشنواره تازه تاسیس سینمایی، جایزه یک عمر دستاورد 
سینمایی دریافت خواهد کرد و یک مسترکلاس برای فیلمسازان 
مشــتاق برگزار خواهد کرد و در یک گفت وگو با علاقه مندان به 

فیلم و متخصصان صنعت سینما شرکت می کند.

ویل جنینگز، ترانه سرای برنده اسكار برای ترانه های موفق فیلم 
»تایتانیک« و »اشک ها در بهشت« درگذشت. او ۸0 ساله بود. 
او در طول دوران حرفه ای برای هنرمندان بسیاری ازجمله ویتنی 
هیوســتون، بی بی کینگ، ماریا کری، جیمی بافت، جو سمپل، 
رادنی کراول و روی اوربیسون ترانه نوشت. جیمز هورنر آهنگساز 
برنده اسكار برای آهنگ »تایتانیک« نیز سال ۲0۱5، درحالی که 

۶۱ ساله بود بر اثر سقوط هواپیمای شخصی اش درگذشت.

ترانه سرای تایتانیک درگذشتاکران نسخه باکیفیت سینماپارادیزورکوردشکنی در اولین روز

گزارش سینمای ایران 

این ماراتن منصفانه نبود
 رسول صدرعاملی از دلایل عدم برگزاری

جشن خانه سینما گفت

در آستانه فرا رسیدن روز ملی سینما، رسول صدرعاملی 
ســخنگوی خانه سینما صبح دوشــنبه، ۱۹ شهریورماه در 
نشستی در خانه ســینما درباره جایگزینی هفته پاسداشت 
سینما به جای جشن روز سینما توضیح داد. او در این جلسه 
دلایل عدم برگزاری جشن یک روزه خانه سینما را برشمرد. 
علاوه بر دلایلی که او ذکر کرد، می توان گفت در شرایطی که 
تعداد زیادی از سینماگران مجاز به فعالیت نیستند و در این 
دو ســال اخیر نتوانستند فیلمی را جلو دوربین ببرند، اهالی 
خانه سینما نمی توانند مراسم جشن برگزار کرده و به آن عده 
قلیلی که در این سال ها فرصت کار کردن پیدا کردند، تندیس 

داده و از آنها تقدیر کنند. 
صدرعاملی با اشاره به وضعیت امروز برخی از سینماگران 
توضیح داد: »آخرین جشن خانه سینما سال ۹۸ برگزار شد که 
بعد از آن بنا به دلایل مختلف ازجمله اعتراض های اجتماعی 
برگزار نشــد. ما در هیات رئیســه صحبت از جشن سینما را 
دنبال می کردیم تا تندیس هاس صنفی همانند گذشــته را اهدا 
کنیم، ولی بعد دیدیم این ماراتن منصفانه نیست، چون در این 
چند سال برخی از همكاران ما به دلایل امنیتی امكان فعالیت 
نداشــتند و به همین دلیل، جشــن فعلًا برگزار نمی شود«. او 
افزود: »هدف ما از برگزاری هفته پاسداشت، ایجاد رابطه ای 
بین ســینما و جامعه و نهادهای فرهنگی است. در این یک 
هفته بزرگداشت و یادبودهایی خواهیم داشت به یاد مهرجویی، 
پوراحمد، پرتوی و همكارانی که بین ما نیستند. همچنین همه 
صنوف ســینما برنامه ریزی خاص خود را خواهند داشــت و 
به بهتر شدن این رابطه بین ســینما  و جامعه کمک می کنند.  
امیدواریم سال آینده هیات رئیسه بعدی با فراهم شدن شرایط 
بتواند جشن خانه سینما را به روال قبل برگزار کند، ولی فعلًا 
این شرایط مهیا نیست. چون هنوز حدود ۳00 نفر از همكاران 
ما پرونده باز دارند و امیدواریم با رســیدگی به این مشــكل، 
شــرایط برای برپایی جشــن فراهم شــود. تا آن موقع مراسم 
پاسداشت برگزار می شود و ادامه هم خواهد داشت و حتی در 
سطح استان گسترش پیدا می کند«. این کارگردان با اشاره به 
برگزاری هفته مهر از ســوی وزارت ارشاد گفت: »در بخش 
استانی، وزارت ارشــاد برنامه ای را در قالب هفته مهر سینما 
دارد که در این بخش و در اســتان ها نمایندگان ما در مراسم و 
نشســت های تخصصی سینما شرکت فعال دارند و امیدواریم 

به روزی برسیم که سینما به ادبیات و فرهنگ خود برگردد«.
صدرعاملی در پاســخ به این ســوال که چرا جشــن روز 
سینما را به عنوان یک تریبون برای طرح مسائل صنفی برگزار 
نكردنــد، گفت: »ما جشــن را بــا هدف رقابت بایــد برگزار 
می کردیــم ، ولی به هر حال بســیاری از کارگردان های مطرح 
ســینما و بازیگران در این چند سال نتوانستند فعالیت کنند و 
از ایــن جهت منصفانه نبود. با این حــال، از همین فرصت و 
نیز دیگر برنامه های این هفته پاسداشت برای طرح این مسائل 
و مشــكلات اســتفاده می کنیم. ضمن اینكه در دیدار با وزیر 
جدید فرهنگ ایــن موضوع را پیگیری کردیــم. ما در دوران 
انتخابات هشت ســوال داشتیم که آقایان پزشكیان و قالیباف 
پاســخ دادند و چون آقای پزشكیان رئیس جمهور شدند آن را 
به عنوان مطالبه با وزیر مطرح کردیم و گفتیم که این پاسخ های 
رئیس جمهور سندی جدی بین ما و دولت است که آن را دنبال 
می کنیم. وزیر فرهنگ هم بابت آن قول عملی دادند. همچنین 
درباره پرونده های باز، قول مساعد دادند که با کمیته حقوقی 
کــه پیگیر این امور بود کار را دنبال کننــد و اطلاع دارم که در 
یكی دو روز گذشــته هم نخستین جلسه برگزار شده است«. 
او افزود که در جلسه با وزیر،  مساله بیمه بیكاری سینماگران 
به عنــوان یک کار بــر زمین مانده به طور جدی مطرح شــده 
است.  صدرعاملی در پاسخ به دیگر سوالی سنا مبنی بر اینكه 
به نظر می رســید برپایی هفته مهر با کم رنگ کردن فعالیت و 
حضور خانه سینما همراه است، گفت: »بله ممكن است برای 
کم رنگ شدن جشن خانه سینما بوده باشد، ولی اگر نخواهیم 
فكرخوانی کنیم، باید گفت که این موقعیت زیرساخت خوبی 
است که خانه سینما می تواند در آن مراسم حضور داشته باشد 

و آن را به برنامه ها و جشن خود پیوند بزند«.
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متهم اصلی
ناترازی برق را چگونه می توان کاهش داد؟

ظرفیت تولید برق کشور به حدود ۹0 هزارمگاوات رسیده 
اما مصرف برق در ماه های گرم سال هر سال رو به تزاید است. 
کولرهای گازی بیشــترین مصرف بــرق را به خود اختصاص 
می دهند. حــدود 40 درصد برق تولیــدی در کولرها مصرف 
می شــود که ۲5 درصد آن مربوط به کولرهای گازی اســت. 
نامتناســب بودن قیمت برق منجر به این شده که مردم ساکن 
در مناطق کوهستانی و غیرشــرجی نیز از کولرهای گازی پر 
مصرف اســتفاده کنند. مصرف برق کولرهای گازی بیش از 
۶ برابر کولرهای آبی نســل جدید اســت. وزارت نیرو باید به 
ســرعت طرح جایگزینی کولرهای پر مصرف با کولرهای کم 
مصــرف BLDC را اجرایی کند و با ابــزار قیمتی و روش های 
مختلــف دیگر مردم را به ســمت اســتفاده از سیســتم های 
سرمایشی کم مصرف ســوق دهد. دولت باید سریع تر به مردم 
اعلام کند از چه ســالی قیمت برق را به قیمت های منطقه ای 
نزدیک می کند تا ســازندگان ســاختمان و ســرمایه گذاران 
واحدهای صنعتــی و غیر صنعتی در تهیــه FS)طرح توجیه 
اقتصادی( قیمت برق را بــه قیمت های آن زمان لحاظ کنند 
و بــه جای کولر گازی پر مصــرف از کولرهای آبی کم مصرف 
اســتفاده کنند. ســرمایه گذاران در واحدهــای صنعتی نیز با 
لحــاظ قیمت برق در آینده از وســایل و تجهیزات با کمترین 
مصرف برق متناســب با نیاز هر صنعت استفاده کنند. حدود 
۳5 درصد برق کشور در حوزه صنعت مصرف می شود و عمده 
مصرف مربوط به صنعت فولاد و آلومینیوم است. فولادسازان 
در مجموع بیش از ۶0 درصد، مصرف برق بیشــتری نســبت 
به اســتانداردهای جهانی دارند و ســالانه ۲5 تا ۳0 میلیارد 
کیلووات ســاعت برق بیشــتری مصرف می کنند. ضرورت 
دارد با ابزارهای تشــویقی و تنبیهی صنایع پر مصرف مجبور 
به ســرمایه گذاری جهت بهینه کردن مصــرف برق و نزدیک 
شدن به استانداردهای جهانی شوند. صنایع کشور می توانند 
مصرف برق خود را از ۲5 هزار مگاوات ســاعت به کمتر از ۲0 
هزار مگاوات ســاعت کاهش دهند و باید به هر طریق ممكن 
به این سمت ســوق داده شوند. واحدهای صنعتی پر مصرف  
باید تعمیرات اساسی برنامه ریزی شده خود را طبق برنامه ریزی 
هماهنگ به ماه های گرم سال منتقل کنند تا فشار به شبكه برق 
در سه ماه تابستان کاسته شود. حدود ۱5 درصد برق تولیدی 
کشور در چاه های آب کشاورزی استفاده می شود که با نصب 
کنتورهای هوشــمند و مدیریت صحیح باید در چند ساعت 
پیک مصــرف برق موتورهای آب خاموش شــوند. ضرورت 
دارد هر چه ســریع تر تمامی صنایع، مجتمع های مسكونی و 
تجاری و اداری به کنتور هوشمند مجهز شوند و به مرور طی 
دو تا سه ســال کل کنتورهای معمولی با کنتورهای هوشمند 
جایگزین شوند. کنتور هوشمند هم به نفع دولت است و هم به 
نفع مصرف کننده زیرا با کنتور هوشمند می توان در هر ساعت 
برق مصرفی تک تک مشــترکین را کنترل کرد و به مشترکین 
پر مصرف اطلاع رسانی لازم به خصوص در ساعت های پیک 
مصرف انجام شــود. با کنتور هوشمند، مشــترکین می دانند 
که با کاهش مصرف برق در ســاعات پیــک مصرف، هزینه 
برق بســیار کمتری پرداخت خواهند کرد لذا وسایل برقی پر 
مصرف از قبیل اتو، لباسشــویی، ظرف شویی، سشوار و ... 
را در ســاعت های غیرپیک که قیمت برق تا یک سوم کاهش 
می یابد مورد اســتفاده قرار می دهند. توصیه می شــود، دولت 
از ســرمایه گذاران در تولید برق خورشــیدی و بادی حمایت 
بیشتری به عمل آورد به گونه ای که طی ۱0 سال آینده حداقل 
۱0 درصد برق مصرفی کشور از طرق نیروگاه های خورشیدی 
و بادی تامین شود. لازم است حدود ۱0 هزار مگاوات کسری 
بــرق در زمان های پیک مصرف از طریق نیروگاه های تلنبه ای 
ذخیره ای تامین شود. با ترکیب نیروگاه های تلنبه ای ذخیره ای 
و نیروگاه های خورشــیدی، نیروگاه های تلنبه ای ذخیره ای به 
باتری نیروگاه های خورشــیدی در ســاعات پیک مصرف)از 
حدود ســاعت ۷ عصر تا ۱0 شــب( تبدیل می شوند. توضیح 
اینكــه در نیروگاه های تلنبه ای ذخیره ای دو حوضچه کوچک 
حدود 5 میلیون متر مكعبی در پایین و بالا احداث می شــود 
و در ســاعات کم باری شبكه و در ســاعاتی که نیروگاه های 
خورشــیدی برق تولید می کننــد، آب از حوضچــه پایین به 
حوضچه بالا پمپ می شــود و در ســاعات پیــک آب بالای 
کوه به ســمت توربین ها رها می شــود و برق زیادی در مدت 
4 تا5 ســاعت تولید می شود. نمونه موفق چنین نیروگاهی در 
سیاه بیشــه با ظرفیت تولید ۱.۲ هزارمگاوات احداث شــده 

است.

سیدحسین میرافضلی
 تحلیلگر اقتصاد انرژی

بــازار هفته جاری را با کاهــش 0.۳۷ درصدی آغاز کرد 
و پــس از آن در دومین روز معاملاتی هفتــه، کاهش 0.۶5 
درصدی را تجربه کرد. پس از دو روز متوالی قرمزپوش بودن 
بازار، دوشــنبه ۱۹ مرداد ماه شــاخص کل بورس توانست به 
ایــن روند پایان دهد و با رشــد 0.۳۳ درصدی به ۲ میلیون و 
۹۸ هزار واحدی رســید و در مرز کانال ۲ میلیون و ۱00 هزار 
واحدی قرار گرفت. شــاخص هم وزن نیز همسو با شاخص 
کل به رشد 0.۷۱ درصدی به ۶۶۶  هزار و ۱4۷ واحد رسید. 
فرابورسی ها نیز شاهد رشد بازار در آغاز هفته بودند. شاخص 
کل فرابورس نیز با رشد ۱0۲ واحدی به ۲۱ هزار و ۳5۹ واحد 
رســید. از دیگر ســو اما ارزش معاملات خرد )سهام + حق 
تقدم( با کاهش مواجه شــد. به بیان دیگر پارامتر یاد شــده با 
کاهش 4 درصدی به ۲۳۹۱ میلیارد تومان رسید. یكی از دلایل 
رشد بازار در روز گذشته را می توان به ورود پول حقیقی به بازار 
نســبت داد. به نحوی که در خلال روز گذشــته ۲۸۹ میلیارد 

تومان پول حقیقی به تالار شیشه ای وارد شد.
شاخص کل بورس تهران با رشد ۷ هزار و ۸00 واحدی به 
کار خــود پایان داد. افزایش ارتفاع 0.۳۷ درصدی این نماگر 
در حالی اســت که به نظر می رســد، اهالی بازار به روند آتی 
بورس خوش بین هستند. اظهارات اخیر همتی وزیر اقتصاد، 
حســین عبده تبریزی و تعویض ســكاندار بورس احتمالا به 
تغییر رویكردها در بازار سرمایه منجر خواهد شد. اگر رویكرد 
ســكاندار جدید حمایت از بازار به وســیله ثبات متغیرهای 
اثرگذار باشــد، اطمینــان بیش تری برای تشــكیل یک روند 
صعودی وجود خواهد داشــت. نماگر ثانویه بازار که نماینده 
هموزن ســهام بورسی است با رشــد 0.۷۱ درصدی سومین 
روز هفته جاری را سپری کرد. پس از رشد سهام شاخص ساز 
و بازدهی خوبی که از اول ســال نصیب برخی از آن ها شــده، 
سرمایه سرگردان بازار به سمت صنایع کوچک تر سرازیر شده 
اســت. ارزش معاملات طی روز معاملاتی گذشــته ۲هزار و 
۳00 میلیارد تومان بوده و بازار میزبان ۲۸۹ میلیارد تومان پول 
حقیقی شده اســت. بازارهای جهانی نیز به واسطه داده های 
تورم آمریكا که در روزهای آینده منتشــر می شود، نوساناتی را 
تجربه کرده است. شاخص کل در یک کانال نزولی کوتاه مدت 
قرار دارد که پس از برخورد با خط میانی این کانال و واکنش 
منفی اندک می تواند دوباره مســیر خود را به سمت هدف اول 
یعنی نیمه کانال ۲.۱ میلیــون واحدی پیدا کند. پس از عبور 
از این طبقه حســاس، بازار می تواند با قدرت بیشــتری روند 

افزایشی را دنبال کند. 

 Wنگاه بورس به ریاست جدید
شاخص کل بورس تهران در واکنش به گزینه های احتمالی 
ریاســت ســازمان بورس با رشــد 0.۳۷ درصدی طی روز 
دوشنبه همراه شد. شاخص هموزن نیز با رشد 0.۷۱ درصدی 
موفق شد تا از شاخص سازها پیشی بگیرد. اما آیا شاخص کل 
متوقف می شود و فضا برای سهام کوچک، مهیا خواهد شد؟ 

معمولا رشد شاخص کل همراه با روند ملایم شاخص هموزن 
خواهد بود و پس از آن، این نماگر هموزن است که از شاخص 
کل سبقت خواهد گرفت. به این معنی که در کوتاه مدت، تقاضا 
برای کوچک ترهای بازار فراهم خواهد شد. اما در بلندمدت 
دوباره روند صعودی شاخص کل است که به سبد هموزنی از 
بازار جهت می دهد. شــاخص کل بورس از اردیبهشت سال 
جاری و سقف تشكیل شده در آن مقطع وارد یک کانال نزولی 
پر نشیبی شده است. به طوری که آخرین بار در ۲۳ مرداد این 
نماگر به کف کانال مذکور رسیده است. پس از آنكه شاخص 
طی ۱۲ روز رشد بیش از ۶ درصدی را به ثبت رسانده اکنون به 
خط میانی کانال رسیده و واکنش منفی به آن نشان داده است. 
به نظر می رســد، بازار دو مسیر را می تواند طی کند. اول آنكه 
عدم تحقق وعده های همتی بورس را به ورطه رکود بكشاند. 
این درحالی است که به تازگی بازار وارد وضعیت متعادل شده 
است. انتخاب اشتباه برای ســمت ریاست سازمان می تواند 
یكی از بزرگ ترین ریســک های بورس باشد. در این صورت 
شــاخص کل به کف یک میلیون و ۹50 هــزار واحد خواهد 
رســید و افت شــدید ارزش معاملات را در پی خواهد داشت 
که احتمالا با دامنه نوسان فعلی زمان زیادی برای این اصلاح 
صرف خواهد شــد. سناریو دوم می تواند برخورد به سقف این 
کانال در محــدوده ۲ میلیون و ۱۷4 هزار واحد باشــد که در 
صورت تثبیــت در این محدوده و عدم واکنش شــدید بازار، 
شاخص در پله اول به سقف اردیبهشت برسد.)دنیای اقتصاد(
 واقعیت این اســت که بورس با وعده ها و خبرها از رکود 
به ســمت تعــادل حرکت می کنــد و پس از عملیاتی شــدن 
وعده ها می تواند به ســمت سقف قبلی و شكست آن حرکت 
کند. محدوده ۱.۹ میلیون واحد منطقه رکودی، منطقه ۲.۲ 
میلیون واحدی، ســطح تعادلی بازار اســت. با خبر وزارت 
همتی و وعده های او و اظهارات اخیر برخی از بزرگان بورسی 
شاخص از رکود خارج شــده است. بازار برای عبور از کانال 
۲.۲ میلیون واحد به یک محرک قوی مانند پر شدن گپ ۳0 
درصدی دلار نیما و آزاد احتیاج دارد. همان طور که در اواخر 
بهمن ماه ۱40۱ شــاخص کل از محدوده تعادلی ۱.5 میلیون 
واحدی گام نسبتا بزرگی را برای تشكیل یک سقف جدید در 

بازار برداشت. 

 WCPI بازارهای جهانی در انتظار
شاخص دلار در حالی با شروع هفته جدید روند صعودی 
را پیش گرفته است که بازار رشد CPI یا قیمت مصرف کننده در 
آمریكا را دنبال و افزایش آن را پیش بینی می کند. احتمالا روز 
چهارشــنبه داده های جدید تورم آمریكا منتشر می شود که در 
ماه پیش با کاهش قابل توجهی به ۲.۹ درصد رســیده است. 
به احتمال بالایی فعالان اقتصادی رشد این شاخص را برای 
بزرگ ترین اقتصاد دنیا متصور هســتند. در کنار این داده  ها، 
بهبود وضعیت حقوق و دستمزد و بهتر شدن وضعیت اشتغال 
نســبت به داد های قبلی، فدرال رزرو را مجاب خواهد کرد تا 
یک  بار نرخ بهره را کاهش دهــد. کاهش تدریجی نرخ بهره 
در کنار رونق اقتصادی کشورهای جهان در بلندمدت بر بازار 

سرمایه و سود خالص شرکت ها موثر خواهد بود. 
بررسی معاملات بازار ارز گویای  آن است که نوسان قابل 

توجهی در رونــد نرخ ها وجود ندارد. نــرخ دلار بازار آزاد در 
هفته های گذشــته در کریدوری به طول ۲ هزار تومان نوسان 
کرده و دیگر شــاخص های ارزی نیز به تبعیت از اســكناس 
آمریكایی دامنه نوســان خود را محــدود کرده اند. همین امر 
ســبب شــده تا برخی از تحلیلگران روزهای حال حاضر را 

اوقات خوش بازارساز ارزی تلقی کنند. 
وضعیــت بازار به نفع بانک مرکزی اســت. برخلاف عدم 
پذیرش معــاملات غیررســمی ارزی توســط بانک مرکزی 
در ســالیان گذشــته ایجاد ثبات در این بازار همواره از جمله 
مهم ترین اهداف نهاد بازارســاز بوده اســت. مراجع رســمی 
کشــور عمدتا دخالت خود در معاملات آزاد ارزی را تكذیب 
می کنند اما نوسان در این بازار عاملی برای نقد تیم اقتصادی 
دولت است.  بررسی ها نشــان می دهد که تیم مدیریتی حال 
حاضر بانک مرکزی اقبال خوبی در کنترل نوســانات بازار ارز 
دارد. نمودار قیمت دلار بازار آزاد در ماه ها سپری شده از سال 
جاری و حتی در بازار ســال گذشته نشــان  می دهد که عمده 
نوســانات قیمتی شــدید پس از مدتی جبران شده و آرامش 
به بازار بازگشــته اســت. به طور مثال در میانه های فروردین 
ســال جاری با تشــدید آتش درگیری ها میان ایــران و رژیم 
صهیونیســتی، انتظارات تورمی فعالان بازار افزایش یافت. با 
تقویت انتظارات فعالان بازار، قیمت دلار در معاملات نقدی 
تا رقم ۶۷ هزار تومان بالا رفت. ســقف این رشــد قیمت در 
بازار پشــت خطی حوالی ۷0 هزار تومــان بود. اما با فروکش 
کردن آتش درگیری ها، دمای معاملات ارزی نیز کاهش یافت 
و قیمــت دلار بازار آزاد به کانال هــای 5۸ و 5۹ هزار تومانی 
بازگشت. تحلیلگران عامل اصلی کاهش دامنه نوسان نرخ  ارز 
و وجود ثبات در معاملات غیررسمی را در تقویت ذخایر ارزی 
کشور جســت وجو می کنند.  در یک ســال اخیر رسانه های 
داخلی و خارجی به دفعات از بهبود درآمد های ارزی کشــور 
از محل فروش نفت خبر داده اند. با افزایش درآمد های ارزی 
از یک سو مدیریت بهینه این منابع از سوی دیگر بازار در یک 
شــرایط تعادلی قرار گرفته که در صورت به هم خوردن این نیز 
پس از مدت نسبتا کوتاهی مجددا به سمتش حرکت می کند. 

)اقتصاد نیوز(
 در این میان برخی از تحلیلگران عوامل مختلف دیگر مانند 
کم رنگ شدن سایه جنگ منطقه ای همچنین وجود یک رکود 
نســبی در بازار را نیز در توجیه آرامــش بازار مطرح می کنند. 
اما در یک ســال و نیم اخیر بازار کشور شاهد انواع و اقسام 
ریســک های سیاسی و فشــار های تقاضا بوده که این موارد 
می تواند دلایل ذکر شده را زیر سوال ببرد. در مجموع می توان 
گفت که بانک مرکزی با اتــكا به درآمد های نفتی و مدیریت 
بهینه خود در حال ســپری کردن روز هایی کم نوسان است. با 
توجه به شــرایط حال حاضر کارشناسان معتقدند که هرگونه 
ریسک جدید که فروش نفت کشــور را تهدید کند، می تواند 
تاثیر چشمگیری بر روند بازار ارز داشته باشد. در نهایت روز 
گذشته قیمت هر برگ اسكناس دلار بازار غیررسمی در عصر 
با حدود ۱50 تومان رشــد نســبت به نرخ روز قبل در رقم 5۹ 
هزار و ۸50 تومان معامله شد. هر قطعه سكه طلا طرح جدید 
نیز روز گذشته با رشد ۱۳5 هزار تومانی در رقم 4۳ میلیون و 

۳00 هزار تومان به فروش رسید.

شاخص کل بورس در سومین روز هفته 8 هزار واحد رشد کرد

استقبال از رئیس جدید
مهتاب شهریاری

خبرنگار سازندگی
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علیرضا طبایی، شــاعر و ترانه ســرا در ۸0 سالگی درگذشت. 
فرزند این شــاعر با اعلام این خبر به ایســنا گفت: پدرم صبح 
دوشــنبه ۱۹ شهریور از دســت رفت. علیرضا طبایی زادۀ ۱4 
آذر ۱۳۲۳ در شــیراز بود. اولین مجموعه شــعرش با عنوان 
»جوانه های پاییز« در تیرماه ۱۳44 منتشر شد و از سال ۱۳4۸ 
به ترانه ســرایی روی آورد. طبایی هم چنین ۱4 سال مسئولیت 

صفحات شعر مجلۀ »جوانان امروز« را برعهده داشت. 

فریدون عموزاده خلیلی: هوشنگ مرادی کرمانی نماد و نشان 
ادبیات کودک و نوجوان اســت. حضــور او در میان اعضای 
فرهنگستان، این نیاز را ایجاد می کند که این نهاد به کودکان و 
نوشته های آنان توجه بیشتری کند. کار بزرگ کرمانی این نیست 
که قصه نوشته بلكه شخصیت های ماندگاری چون »مجید« 
خلق کرده که هویت مستقل پیدا می کنند. او ساده ترین تجربه ها 

را به صورت رمان درآورده که ناشی از سویۀ خلاقش است.

آیین رونمایی جلد نخســت »دانش نامۀ حقوق ایران« یک شنبه 
٢5 شهریور، ساعت ١۶:٣٠ در مرکز دایره المعارف بزرگ اسلامی 
برگزار می شــود. در این برنامه کاظم موســوی بجنوردی )رئیس 
مرکــز دایره المعارف(، مصطفی محقق داماد )سرپرســت علمی 
دانش نامه(، علی آل داود )عضو شورای علمی دانشنامۀ( و نسرین 
مهرا )استاد حقوق دانشگاه شهید بهشتی( سخن خواهند گفت و 

حسین سیمایی صرّاف، وزیر علوم سخنران ویژه خواهد بود.

رونمایی دانش نامۀ حقوق ایراننماد ادبیات کودکعلیرضا طبایی درگذشت

صدوبیست ودومین دورۀ جایزۀ گنكور اسامی ۱۶ رمانی که 
برای کســب این جایزه در سال ۲0۲4 رقابت می کنند را اعلام 
کادمی گنكور با انتخاب ۱۶ رمان  کرد. ۱0 عضو هیأت داوران آ

منتخب خود، رقابت سال ۲0۲4 را شروع کردند.
جایزۀ گنكور، معتبرترین جایزۀ ادبی فرانسوی است که در پی 
وصیت ادمونت دو گنكور در ســال ۱۸۹۶ به یاد برادرش »ژول 
گنكور« که نویسنده بود، بنیان گذاشته  شد. مجمع ادبی گنكور 
به طور رسمی در سال ۱۹0۲ تأسیس شد و نخستین دورۀ جایزه 
در روز ۲۱ دسامبر سال ۱۹0۳ برگزار شد. جایزۀ گنكور هر ساله 
نصیب »بهترین کتاب داستانی« می شود که طی »همان سال« 
منتشر شده باشد. بیشــتر اوقات این جایزه به یک رمان اعطا 
می شود. جایزۀ نقدی گنكور، نمادین و تنها معادل ۱0 یورو است 
امــا به قول ادمونت گنكور »برندۀ گنكور در عرض یک  ســال 
میلیونر می شود.« این جمله عملًا سرلوحه این بنیاد ادبی قرار 
گرفته و همچنان مبلغ جایزه به صورت نمادین ۱0 یورو اســت. 
شاید در قرن نوزدهم این مبلغ برای تاب آوردن نویسنده تا کتاب 
بعدی کفاف می داد اما با توجه به اعتباری که این جایزه در طول 
زمان کسب کرده این مبلغ را به صورت نمادین تغییر ندادند؛ در 
عوض به این جایزه لقب »جایزۀ پرستیژ« گفته می شود و روی 
فروش کتاب تاثیر شگرفی می گذارد. کتاب فروش های پاریس 

هم به این مهم که کتاب های برنده گنكور 
کتاب خوان هاســت،  تقاضای  صدر  در 

اذعان دارند.

 W۲۰۲۴ نامزدهای گنگور 
در بین ۱۶ اثر انتخابی هیأت داوران 
امســال ۶ رمان نوشــته شــده توسط 
نویسندگان زنان و ۱0 رمان نوشته شده 
توسط نویسندگان مرد جای گرفته اند. 
از میــان این رمان ها ۷ رمان توســط 5 
برند مشهور فرانســوی منتشر شده اند 
که شــامل ۳ عنوان از گالیمار، 4 رمان 
از گــروه هچت، ۲ رمان از گراســه و ۲ 
رمان از انتشــارات آلبین میشل و یک 
رمان از انتشــارات میدیا می شــود. در 
میان نویســندگانی که به این فهرســت 

راه یافته اند، چندین تن از چهره هایی هستند که به عنوان پای 
ثابت جوایز ادبی شناخته می شوند مانند میلس دوکرانگال که 
با تحقیقات خود در مورد خودکشــی در این فهرســت جای 
دارد یا فیلیپ ژینادا و ســاندرین کولت. در همین حال روبن 
باروک با اولین رمانش که توســط آلبین میشل منتشر شده به 
این فهرست راه یافته است. از شگفتی های امسال، راه یافتن 
کتابی که شبیه رمان نیست به این فهرست است. این کتاب با 
عنوان »پاریس موزۀ قرن بیســت ویكم« نوشته توماس کلرک 

درباره یک قدم زدن وسیع در شمال پاریس است.
فهرست اولیۀ جایزه گنكور ۲0۲4 شامل این عناوین است:
   روبن باروک برای »تمام سروصدای گوئلیز« )آلبین میشل(
   تومــاس کلرک بــرای »پاریس موزۀ قرن بیســت ویكم« 

)مینویی(
   ساندرین کولت برای»مادلین قبل از سحر« )لاته(

   کامل دائود برای »ساعت ها« )گالیمار(
   گائل فایی برای »جاکاراندا« )گراسه(

    الن گودی برای »مجمع الجزایر« )اولیویه(
   فیلیــپ ژینادا برای »اتفاقی بودن چیز زیبایی اســت« 

)میله بارو(

   میلس دوکرانگل برای »روز موج سواری« )ورتیكال(
   اتین کرن برای »زندگی بهتر« )گالیمار(

   امانوئل لامبر برای »بدون احترام« )استوک(
)POL( »ربكا لیژیوئری برای »باشگاه کودکان گمشده   

   کارول مارتینــز بــرای »خواب بی رحم خــود را بخواب« 
)گالیمار(

   تیبو د مونتیگو برای »قلب« )آلبین میشل(
   اولیویه نوریكا برای »جنگجویان زمستان« )میشل لافون(
   ژان نوئل اورنگو برای »تو عشــق ناخشنود پیشوا هستی« 

)گراسه(
   عبدالله تایا برای »سنگر اشک ها« )ژولیار(

کادمی شــامل فیلیپ کلودل کــه رئیس جدید  ۱0 عضو آ
کادمی است و بهار امسال انتخاب شد، کامیل لورن به عنوان  آ
منشــی و پس از آن ها به ترتیب ارشــدیت نامزدها را انتخاب 
کرده اند: فرانســوا چاندرناگور، دیدیه دکوین، طاهر بن جلون، 
پیر آسولین، پائول کنستانت، اریک امانوئل اشمیت، پاسكال 

بروکنر و کریستین آنگوت.
گنكور ۲0۲4 در مرحلۀ بعد در روز یک اکتبر فهرست دوم 
خود را منتشر می کند ســپس 4 نامزد نهایی ۲۲ اکتبر معرفی 
می شوند. 4 نوامبر طبق رسم هر سال برنده در رستوران دروان 

معرفی خواهد شد.
ســال پیش جایــزۀ گنكور بــه ژان باتیســت آندریا برای 
رمان»مراقب او باش« اهدا شــد. این کتاب که دربارۀ زندگی 
پرفراز و نشیب یک مجسمه ساز در پس زمینۀ ظهور فاشیسم 
در ایتالیاســت پس از دریافت این جایزه بیــش از ۶00 هزار 

نسخه فروش کرد. 
کادمی گنكور که بیش از ۱00 سال سابقه فعالیت دارد،  آ
علاوه بــر جایزۀ اصلی خود که هر ســال در ماه نوامبر اهدا 
می شود و مهم ترین و معتبرترین جایزۀ ادبی فرانسه به  شمار 
می آیــد، جوایز جانبی دیگری نیــز دارد: جایزۀ گنكور برای 
اولین رمان، جایزۀ گنكور دبیرستانی ها، جایزۀ گنكور داستان 
کوتاه، جایزۀ گنكور شــعر، جایزۀ کنگور زندگی نامه نویسی 
و جوایز گنكور بــه انتخاب برخی کشــورها مثل بلژیک، 
ســوئیس، تونس، ایتالیا، رومانی و جایزۀ کنگور کشورهای 
خاورمیانه. اعضای فرهنگســتان گنكور هر دوشــنبۀ اول 
ماه در تالار مخصوص خود که در طبقۀ نخســت رستوران 
دروان پاریس واقع شــده  اســت، گرد هم جمع می شــوند. 
به طور معمول برندۀ جایزه، روز 4 نوامبر پس از صرف ناهار 

مشخص می شود. 

 Wروند انتخاب برندۀ گنکور 
برندۀ گنكور در سه مرحله تعیین می شــود. در مرحلۀ اول از بین 
کتاب های ارســالی پانزده کتاب انتخاب می شــوند که از میان آن ها 
هشــت کتاب به مرحله دوم راه پیــدا می کنند. در مرحلۀ ســوم این 
هشــت کتاب هم مورد داوری قرار می گیرند و چهار کتاب به مرحلۀ 
نهایــی می روند. مراتب رأی گیری به این صورت اســت که نام چهار 
فینالیســت را در سبدی قرار می دهند و داورها با برداشتن اسم ها نظر 
مثبــت یا منفی خود را اعلام می کنند. این روند تا ۱0 دور ادامه دارد و 
نویسنده ای که بیشترین رأی را گرفته  باشد برندۀ گنكور است. اگر بعد 
از پانزده دور برنده مشــخص نشد، رأی دبیر این انجمن دو برابر دیگر 
اعضا حساب می شود. بعد از انتخاب برنده، دبیر کل جلوی رستوران 
»دوران« و در حضور خبرنگارهای منتظر، نام برنده را اعلام می کند. 
به طور سنتی نویسند های کاندیدا در کافه ای نزدیک رستوران منتظر 
می مانند و پس از اعلام نــام برنده، مبلغ ۱0 یورو را به صورت نمادین 

دریافت می کند و به سوال خبرنگارها جواب می دهد.

 Wمورد عجیب رومن گاری 
هر نویســنده تنها یک بار برندۀ گنكور می شود، البته همیشه 
اســتثنا هم وجود دارد. رومن گاری که در سال ۱۹5۶ برای رمان 
»ریشه های آسمان« برندۀ گنكور شده بود در سال ۱۹۷5 هم بابت 
رمان »زندگی پیــش رو« برای دومین بار 
برندۀ این جایزه شــد، البته نه با نام رومن 
گاری. »زندگی در پیش  رو« با نام مستعار 
»امیل آژار« نوشــته شــد و تا زمان اعلام 
برنده، کســی از چهرۀ واقعی پشــت این 
اسم مستعار خبر نداشت. از نویسنده های 
مشــهور دیگری که برندۀ گنكور شــده، 
می توان به انتخاب پرسروصدای »مارسل 
پروســت« اشــاره کرد. در ســال ۱۹۱۹ 
با »در جســت وجوی  پروســت  مارسل 
زمــان از دســت رفته« و رولان دورژلس 
برای کتاب »جنگ صلیب های چوبی« به 
رقابت پرداختند که هیأت داوری پروست 
را انتخــاب کرد. بر اســاس آیین نامه این 
گنكور، این جایزه به »نویسندگان جوان« 
اهدا می شــود و پروســت در آن زمان 4۸ 
ساله بود اما از آن جا که این رمان اولین کار پروست بود و شایستگی 
برنده شدن گنكور را داشت به او اهدا شد. در سال ۱۹۲۱ رنه ماران، 
اولین نویسندۀ رنگین پوستی بود که برندۀ این جایزه شد و در سال 
۱۹۳۲ لوئی فردینان سلین، نویسندۀ مشهور فرانسوی برای اولین 
رمانش »سفر به انتهای شب« این جایزه را دریافت کرد. سیمون 
دوبوار، فیلسوف و نویســنده فرانسوی برای رمان »ماندارین ها« 
گنكور را به خانه برده و نویســنده ایرانی- فرانسوی مریم مجیدی 
هم در سال ۲0۱۷ با رمان »مارکس و عروسک« برندۀ گنكور شد. 
نوامبر ســال ۲0۲0 رمان »ناهنجاری« نوشتۀ هروه لو تلیه، برندۀ 
گنكور شــد. »ناهنجاری« یا »ایرادی در کار نیست« داستان سه 
شــخصیت متفاوت در پرواز پاریس- نیویورک است که دو بار با 
هم برخورد می کنند؛ یک مرد بزن بهادر، یک ستاره پاپ نیجریایی 
و یک نویســنده. لو تریه در مورد ایــن جایزه می گوید: »تو هرگز 
انتظار جایزه ای مثل گنكور را نداری. تو نمی نویسی که گنكور را 
ببری و بعد نمی توانی تصور کنی که برندۀ آن شــدی.« برنده سال 
۲0۲۱ این جایزه هم محمد موگارسار، نویسندۀ ۳4 سالۀ سنگالی 
بــرای رمــان »محرمانه ترین خاطرات یک مرد« اســت. به نظر 
می رسد این دومین سیاه پوستی است که چک نمادین ۱0 یورویی 

گنكور را به خانه برده است.

انتشار فهرست اولیۀ نامزدهای صدوبیست ودومین دورۀ جایزۀ گنکور

جایزه پرستیژ

دریچه: تحلیل عادات

به فکر آب باشیم
اهمیت آب در توسعۀ پایدار

با پایان یافتن فصل تایســتان وارد زمانی دیگر از ســال 
می شــویم که شــاهد تغییرات طبیعی مانند بارش باران 
خواهیــم بود. این تغییرات بیان گر این نكته اســت که ما 
به عنوان افراد جامعه و نیز سازمان ها به عنوان مسئولانِ 
مدیریتِ جامعه؛ ضروری اســت با درکِ تغییرات؛ رفتار 
و برنامه ریزی های شــان را با تحولات متناسب سازند. 
همه می دانیم که لااقل چند ســالی اســت با مشــكل 
کم آبی مواجهیم، به همین سبب باید به گسترش فرهنگ 
مشــارکت عمومی برای مواجهه با این بحران بكوشیم. 
گاه و مطلع وقتی  یقیناً با بهره گیری از مشــارکتِ مردمِ آ
فصــل بارش در کشــور ما آغاز شــود، می تــوان از این 
موقعیت بهره گرفت. در حقیقت بحرانِ آب کنونی؛ توجه 
به مدیریت موثر منابع آب را افزایش داده است؛ زیرا آب 
برای توسعۀ پایدار جوامع که شامل بخش های اقتصادی، 

اجتماعی و زیست محیطی است، حیاتی است.

 Wدر مورد اهمیت آب بدانیم 
نكتۀ مهم در ایجاد فرهنگ و جلب مشارکت عمومی 
آن است که بدانیم آب چه نقش حیاتی در زندگی ما دارد. 
آب مهم تریــن و ارزش مندترین منبــع طبیعی روی زمین 
است. تمام زندگی را حفظ می کند. زندگی بدونِ آب وجود 
ندارد. آب نه تنها برای انســان بلكه برای کل اکوسیستم 
مهم اســت. بدون آب کافــی، وجود انســان هم چنین 
حیوانات تقریباً غیرممكن اســت. پس از هوای تازه، آب 
دومیــن منبع طبیعی مهم برای بقای هــر موجود زنده ای 
است، خواه یک کرم کوچک، گیاه یا درخت کامل باشد؛ 
یعنی نه فقط انســان ها بلكه حیوانات و گیاهان نیز بدون 
آب نمی توانند زنده بمانند. حدود ۷۱ درصد از سطح زمین 
را آب پوشــانده اســت اما باید بدانیم که متأسفانه تنها ۳ 
درصد از آب موجود را آب شیرین تشكیل می دهد. ضمن 
آن که حدود دو ســوم آب شــیرین به شكل یخچال های 
یخ زده در سرزمین های یخی قرار دارد. بخش کوچكی هم 
به صورت آب های زیرزمینی و سطحی موجود است. در 
این روزگار، کاهش آب شیرین به تهدیدی برای موجودیت 
ما تبدیل شده است. به گفتۀ برخی از دانشمندان، کمیت 
و کیفیــت آب روز به روز در حال کاهش اســت. اگرچه 
زمین با تقریباً ۷۱ درصد آب پوشــیده شده اما کیفیت این 
آب،چنان است که ما نمی توانیم از آن در زندگی روزمره و 
مصارف خانگی استفاده کنیم. بحران آب آشامیدنی پاک 
بزرگ تریــن بحران برای وجود انســان در این کره خاکی 
اســت. به همین جهت تنها راه حل این مشكل، فعالیت 
گاهی بخشی است که نیازمند  فرهنگی گسترده در جهت آ

توجه فوری افراد،نهادها و دولت است.
از آنجایی که میانگین جمعیت کشورمان قرار است 
افزایش یابد، تقاضای ســاکنان برای منابع آب هم چنان 
در حال افزایش است؛ بنابراین مدل های سنتی مدیریت 
منابع آب و روش های توزیع آن قادر به انطباق با توسعۀ 
عصر کلان داده ها نبوده اند. بر همین اساس ما نیاز فوری 
به ایجاد یک مدل جدید سیســتم توزیع و نگهداری آب 
برای تحقق اســتفاده پایدار از منابع آب تحت استراتژی 
توســعه پایدار داریم. اما برای تغییــر فرهنگ و جلب 
مشارکت عموم مردم باید از کارهای کوچک شروع کرد. 
هم اینک در اکثر کشورهای دنیا به منظور صرفه جویی در 
آب و بهره گیری از آب باران، مردم را تشــویق می کنند 
تا در حیاط خانه، مزارع و غیره »سیســتم برداشت آب 
گاه سازی  باران« بسازند. این مرحله از تحول، نیازمند آ
فوری و دقیق مردم است. هم چنین سطح آب زیرزمینی 
را می توان با جلوگیری از هدررفت آب با ایجاد سدهای 
کوچک بالا برد. با فرهنگ سازیِ درست؛ آب زیرزمینی 
را می توان بر اساس حداقل نیاز مورد استفاده قرار داد. 
این نیز گامی معنادار در جهت حفظ آب است بنابراین 
گاهی درخصــوص صرفه جویی در مصرف آب  ایجاد آ
و توضیح جنبه های معنــوی آن؛ نقش حیاتی در ایجاد 
گاهی ویــژه در بین مردم برای حفــظ آب دارد. بدین  آ
گاهی نســبت به آب خالص و پاک در  ترتیب با ایجاد آ
بین مردم دیگر نیاز به تبلیغ تكراری شعار »صرفه جویی 
در مصرف آب« نیســت چون مردم بــا درک ارزش آب 

خودبه خود در مصرف آن دقت می کنند.

حسن محرابی
پژوهش گر

فیلیپ ژینادا، میلس دوکرانگل و گائل فایی از نامزدهای گنکور ۲۰۲۴ 
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کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

ادامه یک شنبه 10 تیر
حمله به یکى از مراکز رادار سوریه 

ظهــر، بدری خانم مرعشــی، ]دخترعموی  
همســرم[، همراه عفت در دفترم بودند. تعدادی 
کتاب به کتابخانه زینبیه رفســنجان هدیه  کردم؛ 

آنجا را مدیریت می کند.
]ســیدمحمدباقر[ شــماعی،   عصر،آقــای 
امام جمعــه عزل  شــده کمیجان آمــد. از آقایان 
]سیدرضا[ تقوی، ]رئیس شورای سیاست گذاری 
ائمه جمعه[ و ]ســیدعلی[ شــاهچراغی گله مند 
اســت. در آنجا محبوب اســت و مــردم حاضر 
نشــده اند به امام جمعه جدید کــه اهل گلپایگان 
است، اقتدا کنند. قبل از انقلاب، روحانی کمیجان 
بوده و گفت، اولین پاســگاهی که مردم در جریان 
انقلاب تصرف کردند، پاســگاه کمیجان بوده و به 
خاطر شعری که علیه شاه سروده بوده، زندان رفته 
و جزو طلبه هایی بود که همراه من به ســربازخانه 

]پادگان[ باغشاه ]در تهران[ برده بودند.
خاطره جالبی نقل  کرد که وقتی از زندان آزاد 
شده و به قم رفته بودم، در منزل صفاییه، طلاب و 
علما به دیدنم می آمدند. او هم آمده بود. آیت الله 
ســیدمحمد ]محقق[داماد نیز بــه دیدن آمده و 
گفتند، ان شــاالله دیگر چنین دیداری با شــما 
نداشــته باشیم و من در جواب گفتم که ان شاالله 
چنین دیداری با شما داشته باشیم و باعث خنده 

حضار شده است. 
اســراییل، امروز به یكی از مراکز رادار سوریه 
در لبنان حمله کــرده و حزب اللــه در ]مزارع[ 

شبعا، تلافی  کرده است.

دوشنبه 11 تیر 
دیدار با سفیر کوبا

]آقــای اورا تورینــه[، ســفیر کوبــا برای 
خداحافظی آمد. صحبت ها در کیفیت توســعه 
روابط بــود و گفت، آقــای ]فیدل[ کاســترو 
]رهبر کوبا[ در ســفر به ایران از سئوالات شما 
دربارۀ اوضاع کوبا تحت تأثیــر قرار گرفته و به 
سفیر گفته است  که کنجكاوی آقای هاشمی را 
نشــانه علاقه مندی به کوبا و وسعت اطلاعات 
می داند. در مورد بیهوش  شــدن آقای کاســترو 
در جریان سخنرانی چند روز قبل گفت، عامل 
آن خستگی، پیری، بی خوابی شب قبل،گرمای 
شــدید و آفتاب بوده و پــس از دقایقی به هوش 
آمده ولی با توصیه اطبا به ســخنرانی ادامه نداده 
و فقط به مردم گفته اســت، بقیه صحبت ها را از 

تلویزیون خواهد گفت.
آقای ]عباسعلی[ علیزاده، رییس دادگستری 
تهــران آمد. توضیحاتــی در مــورد رأی دادگاه 
تجدیدنظر آقای ]اکبر[ گنجی داد. معتقد است 
قاضــی را خریده اند؛ دیوان عالی کشــور، رأی 
دادگاه تجدیدنظــر را نقض  کرده و تردید دارد که 
آقای ]هادی[ مروی، ]معــاون اول رئیس قوه 
قضاییه و رئیــس دادگاه عالی انتظامی قضات[ 
بی تأثیــر نبوده. در مورد پرونــده ملی مذهبی ها 
گفت، با اعمــال نفوذ، حكم چند نفــر از آنها 
آماده شــده بوده که با اطلاع رییس قوه قضاییه 
مانع شــده اند. از مشــكلاتی که در خصوص 
پیگیــری پرونده های سیاســی و جناحی دارند 
و اشــكالات قوه قضاییه، ازجمله ]آقای علی 
مبشری[، رییس دادگاه انقلاب ]تهران[ گفت.  
از آقای مروی شكایت داشت که دادگاه انتظامی 
قضات، توبیخی علیه او به خاطر مســأله ای که 
۸ ســال قبل در کرمان اتفاق افتاده، صادر کرده 

است.
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تقویم

جنــاح،  محمدعلــی  
پاکستان   کشور  بنیان گذار 
حدود ۱50 ســال پیش در 
کراچی به  دنیــا آمد و ۲0 
شهریور سال ۱۳۲۷ بر اثر 
درگذشت.  ریوی   بیماری  

اهمیت او برای مردم زادگاهش به قدری زیاد بود 
که  در سوگش  40 روز عزای  عمومی  اعلام  کردند 
و در کراچی  هم به  خاک  ســپرده شد. محبوبیت 
جناح پس از گذشت ۷۶ سال از مرگ او نه تنها در 
هندوستان که در پاکستان هم ادامه دارد  و در ایران 
هم بزرگراهی به نام او نام گذاری شده است. در ۲0  
سالگی  به   عنوان  جوان ترین  فارغ التحصیل  هندی  
به  مقام  وکالت  رســید و بعدها به  عنوان  تنها وکیل  
مدافع  مسلمان ، همكاری  با دادگاه  عالی  بمبئی  را 
آغاز کرد و به عنــوان قاضی  عالی رتبه دیوان  عالی  
بمبئی  انتخاب  شد، اگرچه این  سِمَت  را نپذیرفت  
و ترجیــح  داد به  وکالت  ادامــه  دهد. با عضویت 
در کنگــره ملی  به  عرصه سیاســت  هند راه  یافت  
و بعدهــا در رده بالای حزب جامعه مســلمانان 
قرار گرفت و برای برقراری  سازش  میان  هندوها 
و مســلمانان  تلاش کرد و در نهایت هم به هدف 
خود رسید، بنابراین به عنوان سفیر وحدت هندو-
مســلمان لقب گرفت. چند سال بعد با گسترش 
فعالیت هایش همزمان با استقلال دولت پاکستان 
ریاســت  مجمع  موسسان  این کشــور  را برعهده  
گرفت . پاکســتانی ها هنوز معتقدند که اگر جناح 
تنها 5 یا ۱0 ســال دیگر زنده می بود، کشورشان 
هرگز روی فساد، فقر، تروریســم، بنیادگرایی یا 
دیكتاتوری نظامــی را نمی دید. آنها صرف نظر از 
وابســتگی های سیاســی حزبی متقاعد شده اند 
که اگــر برای جنــاح اندکی عمــر طولانی تری 
اعطا می شــد، پاکســتان امروز یک جمهوری 
صلح آمیــز و موفقی می داشــت کــه نه تنها هند 
بلكه ایران، عربستان سعودی و اندونزی رشک 
آن را می بردنــد. به این ترتیب هفته گذشــته بود 
که روزنامه »دان« در ســرمقاله اش این موضوع 
را مطرح کرد: »پاکســتانی که جناح خواســتار 
آن بود، یک پاکســتان دگراندیــش، پیش رفته، 
فراگیــر و دموکراتیک اســت«. کریمی، رئیس 
نمایندگی ســازمان فرهنگ و ارتباطات اسلامی 
خراســان رضوی درباره این شــخصیت تاریخی 
می گوید:»این شــخصیت رویایی بزرگ در سر 
می پروراند و آزادی مســلمانان شبه قاره را هدف 
قرار داده بود اما ابتدا طرح کاملی ترسیم نكرد. او 
در لندن که برای تحصیل سفر کرده بود برای اولین 
بار با علامه اقبال ملاقات کرد و تفكرات اقبال، 
روح آزادی خواه و پرتلاش جناح را بیدارتر از قبل 
کرد. در ۲۹ ســالگی برای اولیــن بار وارد دنیای 
سیاست شد، سیاستی که هیچ گاه بر محمدعلی 
جناح تاثیر نگذاشــت بلكه او بود که بر سیاست 
تاثیر گذاشــت. او در راه آزادی مسلمانان حتی 
همســرش را از دست داد. در سال ۱۹۱۸ گاندی 
پا به عرصه سیاست گذاشت. گاندی و جناح در 
میدان سیاســت مواضع مشترک فراوانی داشتند 
اما موضوعی که ســبب اختلاف آنها می  شــد، 
ایــده اقبال لاهوری بوده که جناح در پی انجام و 
اجرای آن بود. در ســال ۱۹40 اتفاق تازه ای رقم 
خورد و در یک جلسه رســمی و بزرگ در شهر 
لاهور، جناح با شور فراوان رویای علامه اقبال 
را برای مــردم بازگو کرد و به این ترتیب  مبارزات 
برای جوانه زدن یک بیــداری اسلامی بزرگ در 
شــبه قاره وارد مرحله تازه ای شد«. محمدعلی 
جناح حدود ۱۳ ماه در راس حكومت پاکســتان 
قرار داشت و خط مشــی کلی سیاست خارجی 
آن را مشــخص کرد، همواره به دنبال حل مساله 
کشمیر برای ایجاد روابط دوستانه با هندوستان 
بود همچنین در گره گشــایی از مســاله فلسطین 

اصرار داشت.

در رویای پاکستانی دگراندیش 
76 سال پس از درگذشت محمدعلی جناح

حضور زنان در دولت ها مطالبه ای اســت که در 
تمام دولت های پس از انقلاب وجود داشــته اما این 
مطالبه در میان زنان از دهه ۸0 شــكل جدی تری به 
خود گرفت. در آستانه انتخابات سال ۸۸ حدود 40 
نفر از فعالان زن اصولگــرا و اصلاح طلب به دیدن 
کاندیداهای ریاســت جمهوری رفتند و درخواست 
حضــور زن در کابینه را طرح کردند و کاندیداها هم 
قول هایــی دادند. در نهایت محمود احمدی نژاد این 
تابوی ۳0  ســاله را شكســت و یک وزیر زن معرفی 
شــد، اگرچه پیش از آن زنان به صورت محدود در 
پســت معاونت و مدیرکلی نیز رسیده بودند. درحال 
حاضر نیز تعــداد زنان در کابینه و در رده های بالای 
مدیریتی دولت مسعود پزشكیان به 5 تن رسیده است 
و گمانه زنی هایی درباره حضور نفر ششم در سازمان 
امور استخدامی وجود دارد. فاطمه صادق مالواجرد، 
وزیر راه و شهرســازی دولت چهاردهم است و زهرا 
بهروزآذر به  عنوان معاون زنان مســعود پزشــكیان، 
شینا انصاری در سمت معاون رئیس جمهور و رئیس 
سازمان محیط زیست، فاطمه مهاجرانی در پست 
سخنگوی دولت و فائزه دولتی به عنوان دستیار ویژه 
معاون اول رئیس جمهور انتخاب شــده اند و درحال 
حاضر نیز نــام فاطمه پهلوانی برای پســت معاون 
رئیس جمهور و رئیس ســازمان اداری و استخدامی 
پررنگ شده است. ســازندگی به این بهانه، نگاهی 
به فراز وفرود این خواســت جامعه سیاسی زنان در 

دوره های گذشته داشته است. 

 W ریل گذاری های محدود برای زنان
اگرچه هاشمی رفســنجانی در دهه آخر زندگی 
خود، نگاه ویژه ای به زنان داشت و بارها در حمایت 
از حضور آنان در عرصه های سیاسی صحبت کرده 
بود اما کمتر زنی در دولت ســازندگی توانســت به 
رده های بالای مدیریتی برســد. دولت سازندگی در 
پایان دهــه ۶0 پایه ریزی برای حضور زنان در دولت 

را آغاز کرد. حكم تاســیس دفتر امور زنان توســط 
رئیس جمهور وقت صادر شــد و این مرکز در دولت 
بعدی به معاونت امور زنان ارتقا یافت. شهلا حبیبی 
به عنــوان رئیس دفتــر امور زنان در زمان هاشــمی 
انتخاب شد و زنان دیگری چون فاطمه رمضان زاده، 
فائزه هاشمی رفسنجانی و معصومه ابتكار به ترتیب 
در سمت های مدیرکل بهداشت خانواده در معاونت 
بهداشتی وزارت بهداشــت، نایب رئیس کمیته ملی 
المپیک و رئیس سازمان های مردم نهاد زنان مشغول 
به فعالیت شــدند. تا پیش از آن زنان با تصاحب 4 
کرســی توانسته بودند به مجلس شــورای اسلامی 
برســند اما مبدأ حضور زنــان در دولت و البته نه در 
مقام وزارت را باید در دولت هاشــمی دانســت. آن 
زمان هنوز زنان در جلسات هیات دولت، بازی داده 

نمی شدند و نسبت به آن هم نقد داشتند. 

 Wخاتمی و جای خالی زنان
رئیس جمهور بعــد، رئیس دولت اصلاحات بود 
که با شــعار توسعه سیاســی و گفت وگوی تمدن ها 
به ساختمان پاستور رســید اما او هم نتوانست زنان 
را به مقام وزارت برســاند؛ با ایــن حال حضور در 
صحنه اجرایی کشــور و ارتقا جایگاه زنان، اگرچه 
باز هم محدود اما از همــان زمان کلید خورد. زنان 
در دولت ســیدمحمد خاتمی برای نخستین بار دو 
صندلی در جلســات هیات دولت گرفتند؛ معصومه 
ابتكار به عنوان رئیس سازمان محیط زیست، حكم 
گرفت و زهرا شــجاعی هم کمی بعدتر معاون زنان 
ریاســت جمهوری دولــت اصلاحات شــد. قطار 
حضور زنان در دولت اصلاحات در ایستگاه دوم جا 
خوش کرد و تا پایان دوره ۸ ســاله هم هیچ تغییری 

در آن داده نشد. 

 Wنخستین زن به مقام وزارت رسید
مردان در دولت نخســت محمود احمدی نژاد 
نه تنها یكه تاز بودند کــه هرازگاهی با طرح قوانینی 
خاص سعی در خانه نشــین کردن زنان داشتند. با 
این حال پس از اتفاقات سال ۸۸ ایده حضور وزیر 
زن در دومین کابینه احمدی نژاد به بار نشســت و 

مرضیه وحید دســتجردی به عنــوان بالاترین مقام 
وزارتخانه بهداشــت بر صندلی نشســت؛ اگرچه 
خیلی زود حاشیه ها و ماجراهای سیاسی نخستین 
وزیر زن تاریخ ایران را هم به پایین کشــید. پیش از 
او فاطمــه واعظ جوادی در دولت اول احمدی نژاد 
به عنوان رئیس سازمان محیط زیست انتخاب شده 
بود اما پست وزارت هیچ وقت به زنان نرسیده بود. 
نسرین ســلطانخواه و فاطمه بداغی، زنان دیگری 
بودند کــه در مقــام معاونت علمــی و فناوری و 

معاونت حقوقی نشستند. 

 Wدولت روحانی و اولین زن دیپلمات
حقوق شــهروندی یكی از شــعارهای ثابت 
حســن روحانــی در یازدهمیــن دوره انتخابات 
ریاســت جمهوری بود. او از حقوق زنان صحبت 
کــرد بنابراین انتظــارات برای حضــور زنان بالا 
رفت اما لیســت وزرای دولت اول و دوم او خالی 
از زنــان بود، اگرچــه معصومه ابتكار بــاز هم به 
سازمان محیط زیست رفت. در ادامه شهیندخت 
مولاوردی و الهام امین زاده هم به عنوان معاون امور 
زنــان و معاون حقوقــی رئیس جمهوری انتخاب 
شدند اما حسن روحانی، مرضیه افخم را به عنوان 
ســخنگوی وزارت امــور خارجه و ســفیر ایران 
در مالزی معرفی کرد و در میانه های راه، ســكان 

سازمان گردشگری را به زهرا احمدی پور داد.

 Wحضور زنان کم رنگ تر شد
زنــان در دولت رئیســی باز هم بــه کار در خانه 
راهنمایی شــدند و انســیه خزعلی، تنهــا زنی بود 
که توانســت در ســمت معاونت امور زنان به زمین 
سیاست آن زمان راه پیدا کند. مرحوم ابراهیم رئیسی 
اســفند ۱40۱ نیز حكم سكینه سادات پاد را به عنوان 
دســتیار ویژه رئیس جمهوری برای پیگیری حقوق 
و آزادی هــای اجتماعی در دولت صادر کرد. دولت 
چهاردهم نیز در ادامه ســعی کرد به همان ســبک 
احمدی نژاد، زنان را به خانه نشــینی تشــویق کند و 
بعدها ابتكار هم گفت که بسیاری مدیران زنان در آن 

زمان عزل یا جابه جا شدند.

به بهانه احتمال افزایش سهم زنان در کابینه مسعود پزشکیان

دوی نفس گیر زنان 

نیره خادمی
گروه تاریخ

آگهی مناقصه عمومی 
شرکت فنی، مهندسی و پشتیبانی سداد فام نیشکر )سهامی خاص(

در نظــر دارد طی برگزاری مناقصه عمومی،تهیه کلیــه مصالح،تجهیزات،لوازم و انجام کلیه عملیــات و اقدامات مورد نیاز برای 
نصب و راه اندازی کامل دو دســتگاه آسانســور ۶ نفره با ظرفیت 450 کیلوگرم)4ایستگاه(مطابق با نقشه،دتایل اجرایی،ضوابط و 
استانداردهای مربوطه همراه با اخذ و ارائه گواهی و کلیه تاییدیه های مورد نیاز از سازمان ملی استاندارد،سازمان ها و مراجع ذیربط 
برای بهره برداری از آسانســورها جهت ورودی های )الف(و)ب( در بلوک ۸ منازل ســازمانی ۱۸۸ واحدی شرکت توسعه نیشكر 
و صنایع جانبی را از طریق واگذاری به پیمانكار واجد شــرایط اجرا نماید. لذا از متقاضیان دعوت می گردد طی ساعات اداری در 
روزهای کاری،حداکثر تا تاریخ ۱40۳/0۶/۲۸ به اداره بازرگانی شــرکت واقع در ابتدای بلوار گلســتان، ساختمان مرکزی شرکت 
توسعه نیشكر و صنایع جانبی مراجعه و ضمن دریافت اسناد، نسبت به تكمیل و تحویل اسناد مطابق با مفاد اسناد مناقصه به همراه 
مدارک درخواستی تا ساعت ۱4 روز پنج شنبه تاریخ ۱40۳/0۷/05 اقدام نمایند. در صورت نیاز به اخذ اطلاعات بیشتر می توان با 

اداره بازرگانی شرکت سدادفام نیشكر با شماره تماس 0۶۱۳۳۱۳0۲0۶ تماس حاصل نمود.
شناسه آگهی : 1785787
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